
رئیس کمیسیون بهداشت و درمان مجلس:

مجلس همچنان پیگیر رفع 
مشکل کمبود داروست

     حســینعلی شــهریاری نماینــده مــردم 
زاهــدان و رئیــس کمیســیون بهداشــت و 
درمان مجلس شــورای اســامی در گفتگو 
با باشــگاه خبرنگاران جوان درباره کمبود 
دارو گفــت: مــا راجــع بــه دارو دائم در حال 
پیگیــری هســتیم و هنوز هــم کمبود هایی 

وجود دارد...

رئیسی در همایش سالروز وحدت حوزه و دانشگاه:

روشنفکر واقعی مخاطرات 
را شناسایی و با شجاعت 

هشدارهای لازم را می دهد
کیــد کــرد: شــناخت ایــن       رئیــس جمهــور تا
نیازهــا در گــرو آن اســت کــه حــوزه و دانشــگاه 
از مــردم،  در میــان مــردم و بــا مــردم باشــند و بــا 
شناسایی و تدوین نظام مسائل جامعه برای 
رفــع مســائل بــر اســاس اصول علمــی محکم و 

غنی اسامی راهکار ارائه دهند...   || صفحه  صفحه 22    || صفحه  صفحه 22  

گار « از راهکارهای کاهش قیمت خودرو گزارش   »روز

لان به دنبال احیای  دلا
قرعه کشی خودرو

لان از طرق مختلف با عرضه خودرو در بورس ساز مخالف زده اند و حتی     طی چند روز گذشته دلا
طبــق شــنیده هــا در مــورد عرضــه خــودروی دیگنیتــی پرســتیژ با افزایش غیرواقعی تقاضــا، قیمت را به 

  || صفحه  صفحه 33  صورت کاذب بالا بردند...

ویترین   پیشنهادی

جامعهانرژی

صفحه 3 

صفحه 7  صفحه 4 

اقتصاد

 چالش جدی بنزین 
در تابستان 

 طوفان نمکی 
در یک قدمی دریاچه ارومیه

گزارش »روزگار « از  بزرگترین چالش روز مرغداران

 صنعت مرغداری 
رها شده است

صفحه 2 

اهداف سفر تیم فنی آژانس بین المللی انرژی اتمی به ایران چیست؟

گر گرسفری پر اما و ا سفری پر اما و ا

گهی مناقصه عمومی* یک مـرحله ای* شماره 5858//14011401   گهی مناقصه عمومی* یک مـرحله ای* شماره آ آ
همراه با ارزیابی کیفیهمراه با ارزیابی کیفی

روابط عمومی شرکت گاز اسنتان چهار محال و بختیاری 

گزار : شرکت   گاز استان   چهار محال  و بختیاری 1- مناقصه 
2- موضــوع مناقصه:تخریــب و نوســازی حصــار ایســتگاههای TBS روســتاهای قلعــه ســماع و 
پــل بریــده ) شهرســتان لــردگان ( روســتای فیــل آبــاد و خیابــان مطهــری فارســان و بــرم پهنــه 

شــهرکرد
گاز اســتان چهارمحــال و بختیــاری در نظــر دارد: مناقصــه موضــوع فــوق را از طریــق  3- شــرکت 
ســامانه تــدارکات الکترونیکــی دولــت برگــزار نماید.کلیــه مراحــل برگــزاری مناقصــه از دریافــت 
اســناد مناقصــه تــا ارائــه پیشــنهاد مناقصــه گــران و بازگشــایی پاکــت هــا از طریــق درگاه ســامانه 

تــدارکات الکترونیکــی دولــت )ســتاد( بــه آدرس WWW.setadiran.ir انجــام خواهــد شــد.
لازم به ذکر است کد فراخوان در پایگاه ملی مناقصات   53134275 می باشد.

4- تاریخ انتشار مناقصه در سامانه : ساعت 12 روز  چهارشنبه تاریخ 1401/09/30 می باشد.
5-  مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصه از سایت: تا ساعت 18 روز شنبه تاریخ 1401/10/3 می باشد.

6- مهلت زمانی ارائه پیشنهاد: تا ساعت 18 روز شنبه تاریخ1401/010/17 می باشد. 
کت ارزیابی مناقصه : ساعت 8صبح روز یکشنبه تاریخ  1401/10/18    گشایی پا 7- تاریخ باز

کت پیشنهاد : ساعت 9 روز سه شنبه تاریخ 1401/10/20    گشایی پا 8- تاریخ باز
کار  : یکــی ازتضامیــن معتبــر درآییــن نامــه تضمیــن  9- نــوع و مبلــغ تضمیــن فراینــد ارجــاع 
معامــات دولتــی مصوبــه شــماره 123402/ت50659هـــ  مــورخ 94/09/22 هیــات محتــرم وزیــران 

بــه 600.000.000)ششــصد میلیــون( ریــال میباشــد.
گــزار جهــت دریافــت اطلاعــات بیشــتر در خصــوص اســناد  اطلاعــات تمــاس دســتگاه مناقصــه 
کــت هــای الــف: آدرس شــرکت گاز اســتان چهارمحــال و بختیــاری واقــع در  مناقصــه و ارائــه پا

شــهرکرد ـ خیابــان فارابــی شــمالی بــه شــماره تلفــن 4-33339002-038 )داخلــی 2081(
خ 1401/09/28 چاپ نوبت اول : روز دوشنبه مور

خ 1401/09/29 چاپ نوبت دوم : روز سه شنبه مور

 نوبت اول

گهی:  1426727 آ شناسه 

گهی فراخوان مناقصه عمومی سرمایه  گذاری در پروژه های  گهی فراخوان مناقصه عمومی سرمایه  گذاری در پروژه های آ آ
احداث احداث 22002200 مگاوات نیروگاه  خورشیدی با ظرفیت یک مگاوات و  مگاوات نیروگاه  خورشیدی با ظرفیت یک مگاوات و 

بالاتر سازمان انرژی های تجدیدپذیر و بهره وری انرژی برق)ساتبا(بالاتر سازمان انرژی های تجدیدپذیر و بهره وری انرژی برق)ساتبا(
مناقصه سرمایه گذاری شماره مناقصه سرمایه گذاری شماره 33//14011401  

سازمان انرژی های تجدیدپذیر و بهره وری انرژی برق)ساتبا(

 نوبت اول

ســازمان انرژی هــای تجدیدپذیــر و بهــره وری انــرژی برق)ســاتبا( بــر اســاس آییــن نامــه اجرایــی مــاده 12 قانــون رفــع موانــع تولیدرقابت پذیــر و ارتقــا 
کشــور در نظــر  خ 1401/1/20 و نیــز قوانیــن و مقــررات جــاری  کشــور و بــا عنایــت بــه مصوبــه شــورای محتــرم اقتصــاد بــه شــماره 17196 مــور نظــام مالــی 
کشــور نســبت بــه مشــارکت ســرمایه گذاران  گذاری و مشــارکت در فعالیت هــای اقتصــادی  دارد در راســتای تشــویق بخــش خصوصــی بــه ســرمایه-
، مناقصــه ای یــک مرحلــه ای بــا  تــر بخــش خصوصــی داخلــی و خارجــی در پروژه هــای احــداث نیــروگاه خورشــیدی بــا ظرفیــت  یــک مــگاوات و بالا

کیفــی برگــزار نمایــد. ارزیابــی 
کیفی مناقصه: شرایط شرکت در ارزیابی 

زیابــی کیفــی قــرار خواهنــد  زیابــی کیفــی را دریافــت نمــوده و پــس از تکمیــل، بــه ســاتبا عــودت نماینــد مــورد ار 1- کلیــه اشــخاص حقوقــی کــه اســناد ار
زیابــی کیفــی بــا اســتفاده از لیســت کوتــاه تهیــه شــده از مناقصــه گــران دعــوت خواهــد شــد تــا در مناقصــه ای کــه شــرایط آن متعاقبــا  گرفــت. پــس از ار
در اســناد مربوطــه ذکــر خواهــد شــد، شــرکت نماینــد. شــایان ذکــر اســت برنــدگان مناقصــه می بایســت تــوان مالــی لازم جهــت احــداث نیــروگاه را 

داشــته و در مــدت مشــخص شــده در قــرارداد نســبت بــه احــداث آن اقــدام نماینــد.
ــروگاه دریافــت  2- از مناقصه گــران ضمانت نامــه شــرکت در فرآینــد ارجــاع کار و همچنیــن ضمانت نامــه اجــرا و بهــره بــرداری متناســب بــا ظرفیــت نی

می گــردد.
3- مناقصه بر اساس ظرفیت ها و ساختگاه های مشخص برگزار می گردد.

زیابــی کیفــی را از ســایت ســاتبا بــه نشــانی www.satba.gov.ir دریافــت  4- مناقصه گــران بــه منظــور شــرکت در فراخــوان مناقصــه می تواننــد اســناد ار
نمایند.

5- تاریخ دریافت اسناد ارزیابی: روز شنبه مورخ 1401/9/26
6- مهلت ارسال اسناد ارزیابی تکمیل شده: چهارشنبه مورخ 1401/10/10

ــور  ــت حض ــرایط لازم جه ــز ش ــد و حائ ــه ان ــرار گرفت ــی ق ــی کیف زیاب ــورد ار ــی)1401/1 و 1401/2( م ــای قبل ــه در مناقصه ه ــرکت هایی ک ــته از ش 7- آن دس
زیابــی کیفــی قبلــی مــاک عمــل خواهــد بــود. زیابــی کیفــی  نبــوده و ار در مناقصــه گردیــده انــد، نیــاز بــه تکمیــل و ارســال مجــدد  اســناد فراخــوان ار
ــز مــی تواننــد نســبت بــه تکمیــل و ارائــه مــدارک و  همچنیــن در صــورت درخواســت افزایــش ســقف ظرفیــت شــرکت در مناقصــه، ایــن متقاضیــان نی

مســتندات جدیــد اقــدام نماینــد
بــا انتشــار ایــن آگهــی از کلیــه شــرکت ها، مشــارکت ها و کنسرســیوم های بخــش خصوصــی داخلــی و خارجــی کــه دارای توانایــی مالــی لازم و تجربیــات 
مفیــد و مرتبــط بــه منظــور اجــرای طــرح فــوق می باشــند، دعــوت می شــود مطابــق بــا شــرایط فراخــوان مناقصــه ســرمایه گذاری ســوابق و رزومــه خــود 
و شــیوه تامیــن مالــی طــرح  مــورد اشــاره را مطابــق بــا شــرایط و مفــاد منــدرج در اســناد  در مهلــت قانونــی تعییــن شــده بــه ســازمان ارائــه نماینــد. در 

، لطفــا بــا شــماره تلفــن 88579695 تمــاس حاصــل فرمائیــد. صــورت نیــاز بــه کســب اطاعــات بیشــتر
گهی:  1427949 آ میم الف3668شناسه 

آیا ۲۰۲۳ سال بحران اقتصادی خواهد بود؟

سال بحران های بزرگ
 جنگ در اوکراین، اعتراضات در ایران و چین، کمبود 
انرژی در اروپا همراه با سیاســت ایالات متحده برای 
حمایت از صنایع داخلی، بدهی های سرســام آور در 
کشورهای حال توسعه، افزایش تورم و کاهش رشد 
تقریبا در همه جا باعث شــده تا طی ۱۲ ماه گذشــته 

چالش هایی برای اقتصاد جهانی ایجاد شوند.
در ادامه به نظرات ســه اقتصاددان درباره اقتصاد در 

سال ۲۰۲۳ می پردازیم:
»آنات ادماتی« اقتصاددان و استاد دانشگاه استنفورد، 
برگزیده شــده از ســوی نشریه تایم به عنوان یکی از 

۱۰۰ فرد تاثیرگذار جهان در سال ۲۰۱۴ میلادی:
سناریوهای محتمل متعدد ممکن است عاملی باشند 
که باعث شــوند ســال ۲۰۲۳ به عنوان سال »بحران 
اقتصادی« شناخته شود. اگر جنگ در اوکراین تشدید 
شــود یا تنش ها با چین برای مثال بر ســر تایوان بالا 
گیرند ممکن است زنجیره تامین تحت تاثیر قرار گیرد 

و باعث کمبود و افزایش قیمت شود.
حملات سایبری می توانند زیرساخت های کلیدی را 
در هر زمان و هر مکان مختل کنند و پیامدهای بالقوه 
قابل توجهی را به همراه داشته باشند. از آنجایی که 
سیســتم مالی به همان اندازه شــکننده، خطرناک و 
مخدوش است که پیش تر بوده است. قطعا بروز یک 
بحران در آنجا امکان پذیر اســت. قانونگذاران از زمان 
بحران ۲۰۰۷-۲۰۰۹ مکررا فرصت ها را برای اصلاح 
سیستم از دست داده اند و به وضوح نشان داده اند که 

»بحران های بیش تری در راه خواهند بود«.
 بســیاری از بانک های اروپایی در حال حاضر بســیار 
ضعیف به نظر می رســند. بر اساس نتایج مطالعه ای 
صورت گرفته در ســال ۲۰۱۸ میلادی سطح بدهی 
بانک های اروپایی از ســال ۲۰۰۷ میلادی به این سو 
افزایش یافته است. گزارشی تازه نشان می دهد که ۶۵ 
تریلیون دلار بدهی پنهان به دلار آمریکا در بازارهای 
ارز خارجی وجود دارد. براساس گزارش بانک جهانی 
از ســال ۲۰۰۰ میلادی فقیرترین کشورهای جهان 

بیش ترین سهم از درآمدهای صادراتی خود را صرف 
پرداخــت بدهی به کشــورهای ثروتمند کرده اند و 
ریسک های مرتبط با بدهی در اقتصادهای با درآمد 

کم و متوسط نیز در حال افزایش است.
بانک هــای مرکزی به طــور معمول برای آرام کردن 
بازارهــای متلاطم مداخله می کنند. همان طور که 
بانک انگلستان اخیرا برای حمایت از بازار اوراق قرضه 
دولتی و حمایت از صندوق های بازنشستگی وارد عمل 
شــد. هر بحران تازه در نهایت ریشــه در بحران های 
درهم تنیده سرمایه داری و دموکراسی خواهد داشت.
زمانی که از من خواســته شد مقاله کوتاهی در مورد 
»چه اشتباهی در سرمایه داری رخ داده است و چگونه 
آن را اصلاح کنیم« بنویســم من استدلال کردم که 
ســرمایه داریِ مالی شده، دولت های دموکراتیک را 
تضعیف و فاسد کرده است و روایت های ناقص باعث 
ســردرگمی و مسدود شــدن اصلاحات شده است. 
»مارتیــن وولف« اقتصــاددان که کتاب آینده اش با 
عنــوان »بحران ســرمایه داری دموکراتیک« چاپ 
خواهد شــد نگرانی های مشــابهی را بیان می کند. تا 
زمانی که مشــکلات را به درســتی تشخیص ندهیم 
و قوانیــن بــازی را اصلاح نکنیــم دنیای ما در خطر 
خواهــد بود. »جیم اونیل« اقتصاددان بریتانیایی که 
نوواژه هایی چون »مینت« )اشاره به اقتصاد کشورهای 
مکزیک، اندونزی، نیجریه و ترکیه( و »بریک« )اشاره 
به گروهی متشکل از هندوستان، روسیه، برزیل چین( 
را ابداع کرده اســت. رئیس ســابق مدیریت دارایی 
گلدمن ساکس و وزیر سابق دولت محافظه کار بریتانیا:
من اصلا مطمئن نیستم. بسیاری از موارد ناشناخته 
باقی مانده اند و هیچ کس نمی تواند پیشرفت های تازه 
احتمالــی را پیش بینی کنــد. در عین حال، پس از 
گذشت سه سال از پاندمی کووید -۱۹، حمله روسیه 
به اوکراین و افزایش غیر منتظره تورم همه ما چنان 
زخمی شده ایم که احتمالا برای شگفتی های مثبت 

آماده نیستیم.
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 استراتژی »یارکشی« 
و »دشمن تراشی« دیگر جواب نمی دهد

  امیررضا اعتمادی، فعال اقتصادی 
استراتژی »یارکشی« و »دشمن 
تراشــی« دیگر در دیپلماســی 
جــواب نمی دهــد، بــه دنبال 
همیــن موضوع ما هم باید بدون 
در نظــر گرفتــن اینکه متحدان 

ما در چه موضع دیپلماســی با کشــور ها قرارگرفتند 
 بــرای منافع کشــور و مردم خودمــان روابطی را ایجاد

 کنیم.
پیــدا کــردن حامــی در میان کشــورها بســیار رویه 
درســتی اســت، اما نباید نادیده بگیریــم که حامیان 
مــا ممکن اســت گاهی فقط در حــد یک حق رأی در 
مجامــع بین المللی برای ما موئثر باشــند و همیشــه 
ایــن واقعیــت وجــود دارد که هم پیمانــان هم منافع 
کشــور خودشــان برایشــان اولویت داد و ممکن است 
 در این مســیر حتی گاهی با دشــمن ما دست دوستی

 بدهند.
به فرض مثال چین سالهاست با آمریکا مشکل اساسی 
دارد و به همراه ایران بســیار با قاطعیت در مقابل غرب 
و آمریکا ایســتاده و موضع خود را مشــخص کرده، اما 
در همین حال خواســته یا ناخواســته اقتصاد آمریکا و 
چین مدتهاســت به یکدیگر گره خورده اســت و هنوز 
با وجود تنش های سیاســی میان دو کشــور بســیاری 
از شــرکت های آمریکایی محصولات خود را در چین 
مونتــاژ میکننــد و درصــد قابل توجهــی از مبادلات 
 تجــاری چین با کشــور های دنیــا به آمریکا اختصاص 

دارد.
همچنین سیاستگذاری های دیپلماسی سمت و سوی 
جدیدی به خود گرفته و به ســوی حرکت در مســیر 
جدیدی اســت که متاســفانه ما از این پوســت اندازی 
دیپلماســی سنتی جا ماندیم و درحال حاضر به شدت 
نیــاز بــه تغییر در »روش ها، اصلاح سیاســتگذاری ها 
و جدا ســازی اقتصاد از سیاســت« داریم. )دیپلماسی 
اقتصادی( باید مســیر خودش را برود و )دیپلماســی 

سیاسی( مسیر خودش را.
مســئله ای که درحال حاضر وجود دارد دورانی جدید 
در روابط کشور های دارای انرژی و کشور های خواهان 
انرژی اســت که به طور شــفاف این بازی دیپلماســی 
با قدرت انرژی به خوبی در مســئله »روســیه و اروپا« 
»عربستان و چین« به عنوان خواهان و دارندگان انرژی 
دیده شد. و دیدیم که کشور ها به دنبال جدا کردن منافع 
اقتصادی از حاکمیت های تمامیت ارضی هستند و در 
این دو مورد با هیچ کشــوری چه متحد چه غیر متحد 
تعــارف ندارنــد همانطور که دیدار »ریاض و پکن« هم 
 غرب را ســردرگم کرد و هم برای ایران غیر قابل قبول

 بود.
حال استراتژی درست این است که ما هم تمام تخم مرغ 
هایمان را در ســبد چین و روســیه نگذاریم و به دنبال 
ایجاد روابط جدیدی در منطقه باشــیم و در این مســیر 
حتی با رقبای متحدان خودمان مثل »کره جنوبی، ژاپن 
و اندونــزی« عصر جدیــدی را از روابط و همکاری های 

اقتصادی چند جانبه را  آغاز کنیم.
همچنین از پتانســیل های میدان های گازی و انرژی 
کــه وجــود دارد بایــد فارغ از هر نگاه سیاســی فقط و 
فقط از جنبه اقتصادی به کشــور های اروپایی و شــرق 
و کشــور های خواهان انرژی نگاه دیپلماســی تازه ای 

داشته باشیم.
در سیاســتگذاری هــای جدیــد انــرژی حاکمیت بر 
بــازار هــدف بزرگتریــن دســتاورد خواهد بــود و به 
ابــزار تأثیــر گذار بر حاکمیت هــای انرژی دنیا تبدیل 
 می شــود و ما نباید از این سیاســتگذاری مســتثنی

 باشیم.
مطمئنا ایران با وجود داشــتن منابع گسترده انرژی، 
ذخایــر نفتــی فراوان، میدان هــای بزرگ گازی و با 
حاکمیت بر روی مسیر های مهم انتقال دریایی مانند 
تنگه هرمز پتانسیل این را دارد تا از موضع قدرت در 
جنگ جهانی انرژی کرســی مهمی به عنوان تعیین 
کننده قیمت جهانی انرژی داشــته باشد و همه اینها 
بســتگی به روابط دیپلماســی با رویکرد »فصل نو در 
همکاری های اقتصادی، احداث مسیر های مشترک 
و منطقه اقتصادی با کشــور های درحال توســعه و 

پیشرفته دارد. 
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سیاست 2

اصلاح قانون انتخابات مجلس شورای اسلامی ازموضوعات 
داغی است که شاید مختص به یک دوره از مجلس نباشد 
بلکه در هر دوره ای گروهی از نمایندگان برای اصلاح این 
قانون خیز برداشــته اند اما با مانع شورای نگهبان مواجه 

شده و نتوانستند مسیر خود را ادامه دهند.
 نمایندگان مجلس یازدهم نیز در این زمینه عرصه را خالی 
نگذاشته و از همان روزهای آغاز به کار این دوره از مجلس، 
کمیسیون امورداخلی کشور و شوراها پیش نویس طرحی 
را در این زمینه تهیه کرده و به صحن مجلس شــورای 
اسلامی آورد. نمایندگان نیز به بررسی یک فوریتی این 
طرح در مجلس یازدهم رای دادند و سپس این طرح برای 
تکمیل و بررسی پشنهادات نمایندگان و بهره گیری از 
نظرات کارشناســان بر روی میز کمیسیون امورداخلی 

کشور و شوراها قرار گرفت.
در همین حین زمانی که سخن از اصلاح قانون انتخابات 
در مجلس به میان آمد دولت نیز پای لایحه جامع اصلاح 
قانون انتخابات را به میان کشید و مدعی شد که این لایحه 
در آینــده نــه چندان دور به مجلس خواهد رفت. پس از 
این موضع دولت، محمدصالح جوکار رئیس کمیسیون 

امورداخلی کشور و شوراها در این زمینه تاکید داشت » 
بر اساس وظیفه ذاتی که کمیسیون امور داخلی کشور و 
شوراها برعهده دارد، طرح اصلاح قانون انتخابات مجلس 
که بر روی میز کمیسیون است دنبال خواهد شد و به دلیل 

محدودیت زمانی نمی توان معطل لایحه دولت ماند.«
جلســات کمیسیون امورداخلی کشــور و شوراها برای 
بررســی کارشناســی این طرح هر هفته برگزار شد و در 
نهایت بررســی کلیات این طرح در دســتورکار صحن 
مجلــس قــرار گرفت اما در حین بررســی این طرح در 
کمیسیون امورداخلی کشور و شوراها اخبار متعددی از 
جزئیات این طرح مجلس در رسانه ها منتشر شد که توجه 

افکار عمومی جامعه را به خود جلب کرد.
 محسن پیرهادی نماینده مردم تهران در مجلس شورای 
اسلامی، به ارائه جزئیاتی جدید پیرامون این طرح پرداخت 
و ایجاد عدالت انتخاباتی و کاهش تنش های آن با تغییر 
مدل نظام انتخاباتی، پاسخگو کردن و شفافیت نهادهای 
نظارت در برابر داوطلبان، افزایش فرصت بررســی احراز 
صلاحیــت داوطلبان، الزام نهادهای نظارتی برای توجه 
به مســتندات قانونی و شرعی، شایسته سالاری، جزئی 

تر شدن مصادیق شرایط اختصاصی و عمومی نامزدها، 
میدان دادن به افراد کارشــناس و متخصص، معتمد و 
صنفی، تناســبی شــدن مدل انتخابات در حوزه های 
انتخاباتی دارای ۴ کرســی و بیشــتر، تقویت نگاه ملی به 
مسائل و موضوعات و افزایش مشارکت سیاسی و ارتقای 
امید اجتماعی را از جمله محورهای این طرح عنوان کرد.
بر اساس این طرح حداقل سن برای ثبت نام نامزدها ۳۰ 
ســال تمام و حداکثر ۷۵ ســال تمام در زمان ثبت نام در 
نظر گرفته شده است. اما یکی دیگر از بخش های کلیدی 
این طرح این است که مقامات نمی توانند با عهده داشتن 
ســمت های خود وارد کارزار انتخابات شــوند مگر آنکه 

حداقل ۶۰ روز قبل اعلام استعفا کرده باشند.
در نهایــت کلیــات این طرح بعد از حدود یک ســال در 
۱۶ آذرمــاه و در گیــر و دار رای اعتمــاد مجلس به وزیر 
راه و شهرسازی در دستور کار نمایندگان قرار گرفت اما 
با مخالفت نمایندگان مجلس شــورای اسلامی، مواجه 
شــد. پس از این ناکامی در عرض یک هفته ۱۱۲ نفر از 
نمایندگان با استناد به ماده۱۳۰ آئین نامه داخلی مجلس 
درخواست در دستور کار قرار گرفتن مجدد این طرح را 

روی میز هیات رئیسه گذاشتند. در نهایت در ۲۳ آذرماه 
این درخواست در صحن مجلس به رای گذاشته شد و با 
۱۰۹ رای موافق مجددا به دستور کار مجلس بازگشت.

حســینعلی حاجی دلیگانی، عضو هیات رئیسه مجلس 
پس از موافقت نمایندگان با این درخواست، تاکید کرد» 
رای نمایندگان به این درخواست به منزله اعلام وصول 
مجدد این طرح در مجلس است و اکنون این طرح برای 
بررسی پیشنهادات نمایندگان و رفع ابهامات به کمیسیون 
امورداخلی کشور و شوراها باز می گردد و سپس گزارش 
کمیســیون در خصــوص کلیات این طــرح مجددا در 

دستورکار صحن قرار خواهد گرفت.«
پس از رای مجلس برای در دستورکار قرار گرفتن مجدد 
این طرح، علی حدادی سخنگوی کمیسیون امورداخلی 
کشور و شوراها، تاکید کرد» اکنون این طرح برای بررسی 
کارشناسی و اخذ پیشنهادات نمایندگان و رفع ابهامات 
مجددا در دســتور کار کمیســیون قرار خواهد گرفت و 
کمیســیون تمام تلاش خود را به کار خواهد بســت تا در 
قالب این طرح اصلاح قانون انتخابات تا قبل از انتخابات 

آتی مجلس به نتیجه برسد.«

کجا رسید؟ اصلاح قانون انتخابات مجلس به 

تحلیل
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گزارش تصویری

آژانس بین المللی انرژی اتمی به ایران چیست؟ اهداف سفر تیم فنی 

گر سفری پر اما و ا
تیم فنی آژانس بین المللی انرژی اتمی در 
حالی به تهران می آید که ایران مواردی را 
که آژانس به عنوان »ابهام« اعلام کرده و 
درصدد رفع آنهاســت؛ اتهاماتی مبتنی بر 
توهمــات تــل آویو می داند با این حال اما 
مطابق رویه دو دهه گذشــته در همکاری 

با این نهاد بین المللی پیشگام است.
یــک ماه پس از صدور قطعنامه شــورای 
حکام آژانس بین المللی انرژی اتمی، تیم 
فنی این نهاد به ایران سفر می کند تا موانع 
مورد ادعایی در قطعنامه ها و بیانیه های این 
نهاد را رفع کند. »محمد اسلامی« رئیس 
سازمان انرژی اتمی روز چهارشنبه از این 
سفر خبر داد و اظهار امیدواری کرد در این 
سفر در جهت رفع موانع گام رو به جلویی 
برداشــته شود و مســائل پادمانی ایران و 
آژانس حل وفصل شــود. اسلامی تصریح 
کرد که تعاملات  ایران با آژانس بین المللی 

انرژی اتمی برقرار است.
سخنگوی آژانس بین المللی انرژی اتمی 
هم ضمن تایید انجام این سفر گفت: تیم 
فنــی آژانس بین المللــی انرژی اتمی در 
تاریخ ۱۸ دسامبر ۲۰۲۲)یکشنبه ۲۷ آذر 
( به دعوت ایران و با هدف رســیدگی به 
مشــکلات پادمانی باقی مانده که پیش تر 
توســط گروســی، مدیرکل آژانس اتمی 
گزارش شده بودند، به تهران سفر خواهد 
کرد. ســفری که »میخائیــل اولیانوف« 
نماینده روسیه در سازمان های بین المللی 
استقبال می کند، اگرچه کسی انتظار هیچ 

گشایشی را ندارد.
ســطح بالای همکاری جمهوری اسلامی 
ایران با آژانس بین المللی انرژی اتمی گزینه 
پرتکرار همه گزارش های این نهاد دستکم 
تا سه سال گذشته بود که با نفوذ توهمات 
رژیم صهیونیســتی به این گزارش ها،آرام 
آرام از شــدت منطق آن کاســته و آلوده 
دشــمنی دیرینــه بنیامیــن نتانیاهو با 
جمهوری اسلامی ایران شد. یافتن »مواد 
هسته ای اعلام نشده« در »چندین مکان 

اعلام نشــده در ایران« محور این توهمات 
و مبنای قطعنامه هایی اســت که شورای 
حکام آژانس بین المللی انرژی اتمی در یک 
سال گذشته علیه ایران صادر کرده است.

آژانس ایران را متهم می کند که تعهدات 
پادمان هــای ان پی تــی را اجرایی نکرده 
اســت و این درحالی اســت که براساس 
گزارش های منتشــر شــده از سوی خود 
این نهاد، ایران بیشترین همکاری پادمانی 
و فراپادمانی با این نهاد داشته است. شورای 
حکام آژانس فروردین و آبان ماه سال جاری 
در دو قطعنامــه ایــران را با ادعاهای مورد 
اشاره متهم می کند و این درحالی است که 
جمهوری اسلامی بارها حسن نیت خود را 
به بازرسان و سازوکارهای نظارتی این نهاد 

نشان داده است.

ابهامات یا ادعاها؟
بهانه جدید شورای حکام آژانس بین المللی 
انــرژی اتمی وجود مــواد رادیواکتیو در 
بخش های اعلام نشــده اســت. اما کدام 
بخش هــا؟ تورقوزآباد، شــیان و مریوان، 
یعنــی دقیقا همان نقاطــی که نتانیاهو 
در شــوی ســازمان ملل در مهر سال ۹۷ 
به آنها اشــاره کرد و از همان روز به عنوان 
بهانه جدید آژانس مورد اشاره قرار گرفت. 
جمهوری اســلامی بارها اعلام کرده است 
کــه نــه در محل های ادعایی و نه در هیچ 
بخش دیگری از جغرافیای ایران، اقدامی 
مخفی در راســتای غنی ســازی اورانیوم 
نداشــته و تمام اقدامات تهران به اطلاع 

آژانس رسیده است.
حضــور تیم فنی آژانس بین المللی انرژی 

اتمی در تهران، در حالی است که آمریکا و 
متحدان غربی در یک سال گذشته، بارها 
جمهوری اســلامی ایران را متهم به عدم 
همکاری با آژانس کردند و حال پرســش 
این است که اگر همکاری صورت نگرفته و 
نمی گیرد، حضور تیم فنی آژانس در ایران 

چه توجیهی دارد؟
آژانس مدعی اســت بــرای رفع ابهامات 
به ایران ســفر کرده اســت اما واقعیت آن 
است که واشنگتن و تروییکای اروپا به دو 
واقعیت مهم در رابطه با پرونده هســته ای 
ایران رسیده اند؛ واقعیت نخست آن است 
کــه آنها به خوبی فهمیدند که جمهوری 
اســلامی تحت فشــار هیچ نهاد و کشور و 
رویداد و اتفاقی، خط مشــی اعلامی خود 
را در فعالیت های هسته ای تغییر نخواهد 

داد. واقعیت دوم هم این اســت که تهران 
برخلاف غربی ها که ایستادن بر سر حرف 
و تعهد را مدت زمان زیادی اســت از یاد 
برده اتند، بر سر تعهد و حرف خود ایستاده 
و در پی ســاخت ســلاح هسته ای نبوده و 

نخواهد بود.
براســاس اعلام »محمد اسلامی« رئیس 
ســازمان انرژی اتمی سند جامعی برای 
پیشرفت صنعت و ایجاد ظرفیت بومی در 
سطح صنایع کشور تدوین شده است که بر 
اساس آن برنامه های سازمان پیش می رود. 
معنای این جمله آن اســت که جمهوری 
اسلامی ایران، برنامه صلح آمیز هسته ای 
خود را برای تامین نیازهای داخلی پیش 
خواهــد برد. برنامه ای که به گفته رئیس 
ســازمان انــرژی اتمی، متاثــراز قاتون 
راهبردی مصــوب مجلس، درچارچوب 
منافــع ملی قــرار گرفته و در حال حاضر 
ظرفیت غنی سازی کشور را به بیش از دو 

برابر کل تاریخ این صنعت رسانده است.
افزایش تحریم ها و کارزار فشــار ترکیبی 
علیــه ایــران، گره زدن پرونــده ای فنی 
و حقوقــی در ابعاد پرونده هســته ای به 
رویدادهای داخل کشــور و اغتشاشــات، 
تمرکــز بــر خیال پردازی هــا رژیــم 
صهیونیستی علیه جمهوری اسلامی ایران 
از نمونه نگرانی هایی اســت تهران دارد و 
به نظر می رسد تا زمانی که این نگرانی ها 
رفع نشــود، نمی توان به آینده مذاکرات 
و توافقــات امید داشــت. در صورت رفع 
این نگرانی ها از ســوی غرب و با توجه به 
حسن نیت جمهوری اسلامی در همکاری 
با آژانس، می توان گمانه هایی را درباره آغاز 
دور جدید مذاکرات لغو تحریم ها، مطرح 
کــرد. اگر طبق گفته ســخنگوی آژانس 
بین المللی انرژی اتمی، هدف این ســفر 
رفــع ابهامــات واقعی و نه پیگیری ادعاها 
باشد، ایران هم از آن استقبال خواهد کرد 
اما تداوم اقدامات و اتهام زنی راه به جایی 

نخواهد برد.

خبر ویژه

رئیس جمهور شناخت و رفع نیازهای جامعه انسانی معاصر را اصلی ترین ماموریت حوزه و دانشگاه دانست و تاکید 
کرد: شناخت این نیازها در گرو آن است که حوزه و دانشگاه از مردم،  در میان مردم و با مردم باشند و با شناسایی 

و تدوین نظام مسائل جامعه برای رفع مسائل بر اساس اصول علمی محکم و غنی اسلامی راهکار ارائه دهند.
ســید ابراهیم رئیســی در ششــمین همایش بزرگداشت سالروز وحدت حوزه و دانشگاه در محل مدرسه عالی 
شهید مطهری، با گرامیداشت یاد شهید مفتح، این مناسبت را بهانه خوبی برای بازنگری در اهداف، روش ها و 
بایدها و نبایدهای علم آموزی و معرفت افزایی در حوزه و دانشگاه توصیف کرد و با مهم دانستن شناخت صحیح 
وضع موجود و وضع مطلوب و تلاش برای کم کردن فاصله بین آنها، سه ماموریت و رسالت اصلی برای حوزه 
و دانشگاه را ۱- علم و پیشرفت ۲- تربیت انسان های فرهیخته و ۳- مسئله شناسی و حل مسئله عنوان کرد.

رئیسی شناخت و رفع نیازهای انسان و جامعه انسانی معاصر را اصلی ترین ماموریت حوزه و دانشگاه دانست 
و تاکید کرد: شناخت این نیازها در گرو آن است که حوزه و دانشگاه از مردم،  در میان مردم و با مردم باشند و 
حوزه و دانشگاه به عنوان دو بازوی علمی کشور باید با شناسایی و تدوین نظام مسائل جامعه برای رفع مشکلات 

و مسائل موجود بر اساس اصول علمی محکم و غنی اسلامی راهکار ارائه دهند.
رئیس جمهور شناســایی به موقع مخاطرات پیش روی جامعه و شــجاعت در دادن هشــدارهای به موقع را از 
ویژگی های روشــنفکران واقعی دانســت و تاکید کرد: روشــنفکران و عالمان دینی و دانشگاهی باید در مسیر 
تبیین حقایق بدون ترس از هجمه ها، همانند مرزبانان مرزهای جغرافیایی کشور، برای صیانت از ابتلای جامعه 

به ابهام و دروغ، از خودگذشتگی و ایثار کنند.

رئیسی در همایش سالروز وحدت حوزه و دانشگاه:

روشنفکر واقعی مخاطرات را شناسایی و با شجاعت هشدارهای لازم را می دهد

وزیر ارتباطات: 

 حداقل 2 ماهواره ایرانی 
تا پایان سال به فضا پرتاب می شود

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات اعلام کرد که تا پایان 
امســال حداقل دو ماهواره به فضا پرتاپ خواهد شــد و 

ماهواره های دیگری هم در صف پرتاپ هستند.
عیســی زارع پور درباره آخرین وضعیت پرتاپ ماهواره 
ناهید ۱ و ۲ گفت: این دو ماهواره در حال آماده شــدن 
هســتند که انشــالله تا پایان سال پرتاب هایی خواهیم 

داشت.
ســری ماهواره های »ناهیــد« ماهواره های مخابراتی 
هستند که در کشور توسط پژوهشگاه فضایی ساخته 
شده اند؛ ماهواره ناهید یک، بهمن سال ۱۳۹۵ در مراسم 
روز فناوری فضایی رونمایی شد. »ناهید۱« برای اولین بار 
در کشور، در پژوهشکده سامانه های ماهواره پژوهشگاه 
فضایی ایران به کارفرمایی سازمان فضایی ایران طراحی 
و ساخته شده و ماموریت های آن در راستای دستیابی 
به فناوری طراحی و ســاخت ماهواره مخابراتی زمین 
آهنگ، مطرح و در یک ماهواره پیاده سازی شده است. 
ماهــواره »ناهید ۲« جزو ماهواره های با فناوری ارتباط 
مخابراتی و مجهز به تراستر و دارای توان انجام مانورها 
و اصلاحات مداری نیز اســت و می تواند یک گام مهم 
در مســیر ساخت منظومه های مخابراتی ارتفاع پایین 

به حساب آید.
وزیــر ارتباطــات و فناوری اطلاعات این را هم گفت که 

ماهواره دیگری در صف پرتاپ هستند.

 خبر خوش وزیر بهداشت 
برای دانشجویان شاغل به تحصیل 

در اوکراین
وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی درباره شرایط 
دانشــجویان مشمول که در اوکراین مشغول تحصیل 
بودند، گفت: شرایط انتقال دانشجویان خارج از کشور 
تابع آیین نامه شورای عالی انقلاب فرهنگی است و باید 

آزمون داده و به ادامه تحصیلات  بپردازند. 
ششــمین نشست پاســخگویی تلفنی وزرا، معاونان و 
مدیران دولت سیزدهم به تماس های مردمی با حضور 
»بهــرام عین اللهی« وزیر بهداشــت، درمان و آموزش 
پزشــکی، در مرکز ارتباطــات مردمی رئیس جمهور 

برگزار شد.
در این نشســت »بهرام عین اللهی« در پاســخ به یکی 
از تماس های شــهروندان درباره شــرایط دانشجویان 
مشــمول که در اوکراین مشغول تحصیل بودند، گفت: 
شرایط انتقال دانشجویان خارج از کشور تابع آیین نامه 
شورای عالی انقلاب فرهنگی است و باید آزمون داده و 

به ادامه تحصیلات بپردازند.
وزیر بهداشت ادامه داد: با توجه به این که دانشگاه های 
اوکراین برای وزارت علوم معتبر نیست، به دلیل شرایط 
خاص آن کشور، امکان امتحان برای دانشجویان ایرانی 
مشغول در آن کشور هم فراهم شده است و دانشجویان 
می توانند با دادن آزمون و سپردن تعهد در دانشگاه های 

داخلی درس بخوانند.

رئیس کمیسیون بهداشت و درمان مجلس:

مجلس همچنان پیگیر رفع مشکل 
کمبود داروست

شــهریاری گفت: دائم در حال پیگیری مشکل کمبود 
دارو هستیم. حسینعلی شهریاری نماینده مردم زاهدان 
و رئیس کمیســیون بهداشت و درمان مجلس شورای 
اســلامی در گفتگو با باشــگاه خبرنگاران جوان درباره 
کمبود دارو گفت: ما راجع به دارو دائم در حال پیگیری 

هستیم و هنوز هم کمبود هایی وجود دارد.
وی اظهار کرد: سازمان غذا و دارو در حال تلاش است 
و مشــکلات را ما پیگیری و اطلاع رســانی می کنیم و 

امیدواریم که این مشکل حل شود.
رئیس کمیسیون بهداشت و درمان مجلس بیان کرد: 
مسئول اصلی دارو، وزارت بهداشت است که باید این امر 
را پیگیری کنند البته یکسری مشکلات مربوط به بانک 
مرکزی اســت که باید به موقع ارز را بدهند و ســازمان 
برنامه و بودجه باید به موقع منابع مالی را اختصاص دهد.

ح کرد؛ اسلامی مطر

 شناسایی حلقه های مفقوده 
در سازمان انرژی اتمی

رئیس سازمان انرژی اتمی گفت: چند حلقه مفقوده ای 
در این سازمان وجود داشته که در یک سال گذشته برای 

رفع آن ها تمهیداتی اندیشیده شده است.
محمد اســلامی رئیس سازمان انرژی اتمی در مراسم 
گرامیداشت هفته پژوهش که با حضور محمدعلی زلفی 
گل، وزیر علوم، تحقیقات و فناوری و جمعی از مدیران 
ارشــد صنعت هســته ای کشور برگزار شد، اظهار کرد: 
برای ما مهم است که همه اجزای فرآیند تبدیل ایده به 
محصول را بشناسیم و بر روی آن ظرفیت سازی کنیم. 
وی عنوان کرد: این مســئله نشان می دهد که عزم ها و 
اراده ها جزم اســت و همچنین شــاهد فعال بودن اراده 
در زمینه پشتیبانی از آن ها در مسیر درست و صحیح 
هســتیم. اســلامی گفت: چند حلقه مفقوده ای در این 
سازمان وجود داشته که در یک سال گذشته برای رفع 
آن ها تمهیداتی اندیشــیده شده که یا برطرف شده اند 
یا در حال ظهور هســتند و نمود های آن را مشــاهده 

خواهیم کرد. 
او توضیح داد: نخستین حلقه مفقوده این بود که سازمان 
فاقد یک ســند چشــم انداز و راهبردی بود و در مرحله 
بررســی ها و آسیب شناســی ها همه از این موضوع یاد 
می کردند. بحمدالله اکنون ســازمان انرژی اتمی دارای 

سند جامع با چشم انداز و افق ۲۰ ساله است.

پیامدهای حذف ایران از کمیته 
مقام زن تا کجاست؟

 حذف ایران از کمیته مقام زن ســازمان ملل هفته 
گذشــته با با ۲۹ رأی موافق، هشــت رأی مخالف و 
۱۶ رأی ممتنع به تصویب رسید. کشورهای بولیوی، 
چین، قزاقستان، نیکاراگوئه، نیجریه، عمان، روسیه 
و زیمبابوه به قطعنامه پیشنهادی برای حذف ایران 
از کمیســیون مقام زن ســازمان ملل رأی مخالف 

دادند.
کمیسیون مقام زن، از سال ۱۹۴۶ تلاش می کند در 
حوزه چالش ها و مشکلات زنان فعالیت کند. بیشتر 
تمرکز این کمیســیون بر توانمندسازی اقتصادی 
زنان اســت. ایران تا پیش از این یکی از اعضای این 
کمیسیون بود. این اتفاق باعث واکنش های تندی 
در داخل ایران شد و نماینده ایران در سازمان ملل 
گفت: جمهوری اسلامی ایران پیش نویس قطعنامه 
L/۲۰۲۳/E.۴ برای پایان دادن به عضویت ایران در 
کمیسیون مقام زن را قاطعانه رد و به شدت محکوم 
می کند. واکنش دیگر مقامات کشورمان هم مشابه 
بــود و غــرب را متهم به بی توجهی به امور زنان در 

کشورهای خودشان کردند.
اما این اتفاق تا چه اندازه می تواند از نظر بین المللی 

مهم بوده و تهران را تحت فشار قرار دهد؟
با کوروش احمدی کارشــناس مسائل بین الملل از 
اهمیت این اتفاق و تاثیر آن بر کشورمان پرسیدیم.
کوروش احمدی کارشــناس مسائل بین الملل در 
مورد حذف ایران از کمیسیون مقام زن می گوید: 
بــه لحــاظ اجرایی و عملی حذف ایران از مقام زن 
اهمیتی ندارد و این کمیســیون موقعیت تصمیم 
گیــری در مورد مســائل مرتبــط با صلح و امنیت 
بیــن المللی و مســائل اقتصادی و... را ندارد تا در 
غیاب ایران تصمیماتی بگیرد که به ضرر ما باشد. 
کمیسیون مقام زن از ابتدای تشکیل سازمان ملل 
به وجود آمده و نقش استانداردســازی دارد. نقش 
آن این است که صحبت کنند و تصمیم بگیرند که 
موقعیت و مقام زن را در جوامع چطور ارتقا بدهند. 
اما این موضوع اهمیت دیگری که دارد از این جهت 
اســت که یک اکثریتی شــکل گرفته که ایران را از 
نهاد سازمان مللی اخراج کرده است. این که اکثریت 
کشورها در این رکن سازمان ملل چنین تصمیمی 
گرفته اند و این تصمیم خطیر است. کشورها خیلی 
به ندرت در تاریخ ســازمان ملل کشــوری را از یک 
نهاد سازمان مللی اخراج کنند. شاید یک مورد که 
من به ذهنم می رسد اخراج روسیه از شورای حقوق 
بشــر بــود. اما باز هــم در همین مورد در حالی که 
۱۴۱ کشور در مجمع عمومی سازمان ملل حمله 
روســیه به اوکراین را محکوم کردند اما در بحث 
اخراج روسیه در بحث حقوق بشر فقط ۹۳ کشور 
رای مثبــت دادند. یعنی کشــورهایی که"تجاوز" 
روســیه به اوکراین را محکوم کرده بودند و حاضر 
نشدند به اخراج روسیه از یک رکن سازمان مللی 
رای مثبتی بدهند. این مساله ای است که کشورها 
اکراه دارند تا وارد آن شــوند. از نظر ســابقه ای که 
ایجاد می کند و بعدها ممکن است برای خودشان 
هم مشــکل ایجاد کند. اما تصمیمی که در مورد 
ایران گرفته شد از نظر جو بین المللی علیه ما بود 

که مهم شد.
او در مورد واکنش ها به حذف ایران تاکید می کند: 
ممکــن اســت کشــورهایی کــه رای داده اند، از 
کشورهای غربی تا آمریکای لاتین یا افریقا، حقوق 
زن در جوامعشان رعایت نشود. اما مساله این است 
که بحث مربوط به آنها به چنین ســطحی نرســیده 
و برای ما رســیده. مســائل حقوق بشری در جوامع 
دیگر هم مطرح می شود یا نمی شود. این که در سایر 
جوامع به چه شکل است؛ چیزی در مورد اینکه در 
جامعه ما به چه شــکل اســت و به چه شکل نیست 

را تغییر نمیدهد.
احمدی در ادامه گفت: ما در چند ماه گذشته چند 
مشــکل داشته ایم. یکی برجام است که بلاتکلیف 
مانــده و این بلاتکلیف مانــدن برجام یک تعداد از 
کشــورها را که مســاله برایشان مهم است حساس 
کــرده و اینهــا تصمیم گرفته اند که بر ایران اعمال 
فشــار کنند. مساله دیگر ادعای این است که ایران 
بــه روســیه پهپاد داده. بــه تعبیر غربی ها ایران در 
جنگ روسیه و اوکراین، طرف روسیه را گرفته و این 
برای کشــورهای اروپایی که طرف اوکراین هستند 
مهم است. مساله دیگر انعکاس گسترده اعتراضات 
داخل ایران در خارج از کشــور اســت و اینها بر روی 
دولت های غربی تاثیر دارد. به ویژه در مورد دولت 
هایی که باید خودشان را هر از چندی برای انتخابات 
عرضه کنند؛ وضعیت به گونه ای است که نمی توانند 
به این مساله بی اهمیت باشند. از طرف دیگر وجهه 
ایران هم متاسفانه در جوامع بین المللی خدشه دار 
شده. این ها باعث شده کشورهایی که می خواهند 
علیه ایران اقدام کنند؛ بتوانند به ســرعت اینکار را 

انجام دهند.
کوروش احمدی در ادامه به اقدامات ایران برای رو به 
رو شدن با مسائل مشابه پرداخت و توضیح داد: مهم 
این است که چه پیامی از داخل ایران، جامعه و دولت 
ایران به جهان مخابره می شــود. اعضای نمایندگی 
ایران در سازمان های بین المللی همین کاری است 
که کرده اند. ممکن اســت یک تیم کاملا حرفه ای 
و ســازمان مللی تاثیر مختصری بر تصمیم گیری 
های بین المللی داشــته باشــند. اما تاثیر گسترده 

ای نخواهند داشت.

اخبار کوتاه
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3اقتصاد
گزارش

یک تحلیلگر اقتصادی: 

  افزایش قیمت ارز
 مساله ای سیاسی است

تحلیلگــر اقتصادی گفت: اگــر بانک مرکزی 
بخواهد تاثیرگذار باشــد باید به اندازه کافی ارز 
داشــته و ان را عرضه کند، متاسفانه فعلا نقش 

انفعالی دارد.
مرتضــی افقه تحلیلگر اقتصادی درباره افزایش 
چشــمگیر ارز گفت: متاسفانه عوامل زیادی در 
افزایش ارز نقش دارند. در این دوره از افزایش 
قیمت ارز بیشترین عاملی که تاثیر دارد عوامل 
غیر اقتصادی در این بازار بسیار هم فعال عمل 

می کنند.
وی با اشــاره به نقش بانک مرکزی در افزایش 
قیمت ارز بیان کرد: بانک مرکزی ابزار و قدرت 
تاثیــر گذاری برای کاهش قیمت یا بهتر گفته 
شــود در مدیریت بازار ارز ندارد که همین امر 
باعث تغییر در مدیران ارشد بانک مرکزی شد.
افقه تاکید کرد: تا به امروز شاهد اقدام اساسی 
در خصوص کنترل در بازار ارز از ســوی بانک 

مرکزی نبودیم.
این اســتاد دانشگاه اشــاره کرد: بانک مرکزی 
چنــدان توان تاثیرگذاری در این بازار را ندارد. 
در چند ســال اخیر بانک مرکزی فقط توانسته 
تقاضا را کنترل کند. اگر بانک مرکزی بخواهد 
تاثیرگذار باشــد باید به اندازه کافی ارز داشــته 
باشد که از این طریق بتواند تاثیرگذار باشد و هم 
باید عرضه داشته باشد. متاسفانه نقش انفعالی 

دارد و در بازی با ارز فعال نیست.
افقه اشاره کرد: ظاهرا بانک مرکزی عنوان کرده 
که خیلی تقاضا ندارد مگر اینکه با بگیر و ببند 
و تاثیر صرافی بتوانند به صورت موقت اثرگذار 
باشــند. افزایش قیمت ارز مســئله ای سیاسی 
اســت. همچنین ســفر رئیس جمهور چین به 
عربستان تبعات منفی در اذهان داخلی  بوجود 

آورد.
او تصریح کرد: از طرف دیگر مشکل تحریم ها نه 
تنها حل نشده بلکه روز به روز نسبت به شکست 
آن در داخل بیشــتر اطمینان حاصل می شود 
و از طــرف دیگر دولت نتوانســت نقدینگی را 

کنترل کند.
افقه یاد آور شد: بر خلاف ادعایی که گفته بودند 
خط قرمز ما نقدینگی اســت، نتوانســتند آن را 
کنتــرل کننــد و این عامل هم نقش مهمی در 

کاهش ارزش پول ملی دارد.
وی تاکید کرد: ساختارهای ما نقدینگی زا است.

بانک مرکزی دیگر توانی در کنترل بازارها ندارد 
در واقــع هرچــه ابزار داشــت را به کار گرفت و 
بیشــتر از ایــن توان ورود نــدارد و بهتر بجای 
بانک مرکزی بگوییم دولت چون سیاست های 
تجاری دولت باید فعال شود و باید تحریم ها حل 

شوند که بانک مرکزی بتواند تاثیرگذار باشد
ایــن اقتصاددان اظهار کرد: بانک مرکزی دیگر 
توانــی در کنترل بازارها را ندارد در واقع هرچه 
ابزار داشــت را به کار گرفت و بیشــتر از این 
تــوان ورود ندارد و بهتــر بجای بانک مرکزی 
بگوییم دولت چون سیاست های تجاری دولت 
باید فعال شــود و باید تحریم ها حل شــوند که 
بانک مرکزی بتواند تاثیرگذار باشد. فلذا ریشه 

آن به حاکمیت برمی گردد.
این اســتاد دانشگاه اشاره کرد: ابزاری که بانک 
مرکزی باید داشــته باشــد به این ربط دارد که 
ما بتوانیم نفتمان را بفروشــیم، تجارت داشته 
باشــیم که این دست بانک مرکزی نیست و به 
سیاست گذاری های کلان دولت ربط پیدا می 
کنــد که در واقع تصمیم می گیرند برجام حل 
شــود یا خیر. بنابراین، خیلی به بانک مرکزی 

ربط ندارد.
افقه با اشــاره به قیمت اصلی ارز در بازار فعلی 
پاســخ داد: در حــال حاضر دیگــر نمی توانیم 
بگوییم که قیمت واقعی دلار چقدر باید باشد. 
به نظر من، قیمتی که در بازارست، قیمت واقعی 
بشمار می آید. اینکه بعضی ها می گویند قیمت 
دلار چقدر باید باشــد در واقع اینها قیمت ها را 
ضربدر نرخ تورم می کنند و یکسری بازی های 
دارند یا ما به تفاوت نرخ تورم داخلی را با خارجی 
محاســبه می کنند و آن را روی قیمت ارز می 
کشــند. اما چیزی که الان در بازارســت همان 

نرخ واقعی دلار است.
وی ادامه داد: اگر نتوانند در کوتاه مدت مشکل 
تحریم هــا را حــل کنند یا اگر تجارت ما عادی 
نشــود) صادارت، واردات، نقل و انتقالات پولی 
و FATF( هیــچ کار دیگــری نمی توانند کنند 
و شــاید بتوانند برخــی از اقدامات موقت، کم 
اثــر و کــم دامنه را انجام دهنــد مانند اقدامی 
کــه بانک مرکــزی در مواجه با افزایش قیمت 

ارز کرده است.

گزارش

گزارش  روزگار  از وضعیت بازار اجاره مسکن

رشد کرایه خانه کم شد
پس از آنکه مهرماه امسال، بالاترین رشد ماهیانه 
نرخ اجاره بها در تهران و کل کشور از ابتدای امسال 
تا کنون به ثبت رســید، بررســی ها از افت نسبی 
روند افزایش قیمت ها در آبان و آذر حکایت دارد.

 بازار اجاره در ماه های آبان و آذر ۱۴۰۱ نوســان 
افزایشــی کمتری را در مقایســه با مهرماه تجربه 
کرده اســت. آبان امســال نرخ رشد ماهیانه اجاره 
بها در شهر تهران طبق شاخص بانک مرکزی ۴.۱ 
درصد و در کل کشــور  بر اســاس اعلام مرکز آمار 
۳.۷ درصــد بود. ارقام مذکور در مهرماه به ترتیب 
۷ درصد و ۶.۱ درصد اعلام شــد. بر این اســاس از 

تورم ماهیانه اجاره بها کاسته شده است.
همچنین تورم نقطه به نقطه اجاره بها در کل کشور 
که رشــد قیمت در مقایســه با آبان سال گذشته را 
نشــان می دهد ۳۹.۱ درصد و در ۱۲ ماهه منتهی 
بــه آبان امســال ۳۱.۳ درصد بود. آبان ۱۴۰۱ در 
شــهر تهران نیز تورم نقطــه به نقطه اجاره ۳۹.۸ 

درصد به ثبت رسید.
به طور کلی میزان رشد ماهیانه نرخ اجاره در کل 
کشور در اردیبهشت ۲.۵ درصد، خرداد ۲.۳ درصد، 
تیــر ۳.۸ درصد، مرداد ۲.۹ درصد، شــهریور ۳.۵ 
درصد، مهر ۶.۱ درصد و آبان ۳.۷ درصد اعلام شد.
آمــار و ارقام توضیح می دهد که اگرچه بازار اجاره 
در مقایســه با نقطه اوج خود در مهرماه دچار افت 
شــده، رشد قیمت ها همچنان با سرعتی کمتر از 
قبل ادامه دارد. عواملی همچون عقب ماندگی بازار 
اجاره در مقایســه با افزایش قیمت مســکن، تورم 
عمومی، کاهش ســاخت و ساز و فشار تقاضا برای 

سکونت منجر به تورم اجاره شده است.
بررسی های میدانی از شهر تهران گویای آن است 
کــه بــا کاهش جابه جایــی در هفته های اخیر، از 
سرعت رشد نرخهای پیشنهادی اجاره کاسته شده 
است. البته عمده آپارتمانهای موجود از نوع قدیمی 
هســتند و بعضا امکانــات کامل ندارند. همچنین 
اکثر فایل ها بزرگ متراژ هســتند و بازار با کمبود 

آپارتمانهای کوچک مواجه است.
عبدالجلال ایری ـ سخنگوی کمیسیون عمران 
مجلس گفته است: علی رغم عبور از فصل نقل و 
انتقال مستاجران، کماکان شاهد رشد اجاره بها 
هستیم و این امر فشار مضاعفی را به خانواده ها 
به ویژه اقشــار کم درآمد وارد کرده است. البته 
نوســانات اقتصادی و  انتظار تورمی موجود که 
بسیاری از سرمایه ها را به سمت این بازار کشانده 
است، یک محرک مهم برای رشد قیمت خانه ها 
به شــمار می رود. لذا کنترل تورم به عنوان یک 
عامــل مهــم و اثر گذار در قیمت مســکن باید 
مــورد توجه دولتمــردان و تیم اقتصادی دولت 

قرار بگیرد.
این نماینده مجلس شــورای اسلامی اضافه کرد: 
یکی از راه های کنترل بازار اجاره رجوع به تعاریف 
پایه ای اقتصاد و برقراری تعادل عرضه وتقاضا است 
و این امر تنها با افزایش عرضه و تولید ســاختمان 
محقــق خواهد شــد که کم و کیــف آن کاملا در 
قانون جهش و تولید مسکن پیش بینی شده است.

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس:

 جو روانی 
تاثیر پر رنگی بر بازار ارز دارد

عضو کمیســیون اقتصادی مجلس گفت: تبادل 
ارزی خیلی از بازرگانان و تجار ما خارج از کانال های 

رسمی انجام می شود.
 قاچاق ارز به عنوان معضلی شناخته می شود که در 
مقاطع مختلف ظهور و بروز زیادی در عرصه اقتصاد 

کشور داشته است.
این در حالی اســت که مواد قانونــی زیادی برای 
جلوگیری از قاچاق ارز در مجلس تصویب شــده 
و با این حال این نوع از قاچــاق هیچ وقت تمامی 

نداشته است.
 دولت می خواست که با ایجاد سامانه نیما ورودی 
ارز را کنترل کند. اما نه تنها در رسیدن به این هدف 
موفق نبوده بلکه سالانه چیزی حدود ۱۰ الی ۱۲ 
میلیارد دلار ارز قاچاق می شود  این گزاره ای است 
که عضو هیئت رئیســه اتاق ایران به تازگی مطرح 

کرده است.
غلامرضا مرحبــا، عضو کمیســیون اقتصادی 
مجلس با اشاره به طرح موضوعاتی از قبیل بروز 
قاچاق ارز بیان کرد: موضوعی که وجود دارد این 
است که وقتی کشور با تحریم مواجه می شود 
مقداری انضباط مالی و انجام کنترل ها ضعیف 

می شود.
عضو کمیســیون اقتصادی مجلس بیان کرد: به 
هر حال برخی هم هســتند که از این شرایط سوء 
استفاده کرده و می کوشند تا قاچاق ارز را افزایش 

دهند.
مرحبا تاکید کرد: اگر همه تبادلات بین المللی ما از 
سوی سیستم بانکی انجام می شد طبیعتا ما قاچاق 

ارزی کمتری داشتیم.
وی تاکید کرد: در حال حاضر شــرایط بدین نحوه 
نیســت و تبادل ارزی خیلی از بازرگانان و تجار ما 
خارج از کانال های رســمی انجام می شود و به هر 
حال ممکن اســت در این روند تخلفی هم صورت 
گیرد و قاچاقی هم رخ دهد که باید از آن جلوگیری 

شود.
این نماینده مجلس با اشاره به ارتباط نوسان قیمت 
ارز و تاثیر جو روانی بر آن بیان کرد: اساسا جو روانی 
تاثیر پر رنگی بر بازار ارز ما دارد که البته این مسئله 

در همه جای کشورهای دنیا وجود دارد.

گزارش »روزگار « از  بزرگترین چالش روز مرغداران

صنعت مرغداری رها شده است
: صنعت مرغداری کشــور در شــرایطی حال و روز 
خوبی ندارد که از یکســو با قیمتهای دســتوری و 
از ســوی دیگر با مازاد مرغ در بازار مواجه اســت 
کــه همین امر موجب شــده قیمــت مرغ در بازار 
طی هفته گذشــته به ۴۷هزار تومان هم برســد. با 
ایــن وجــود به گفته فعالان بخش بدعهدی دولت 
نســبت به آنچه وعده داده بود خود بر این چالش 
ها دامن زده اســت و حال صنعت با مازاد تولید و 

افت قیمتها درگیر است.

 صنعت مرغداری 
از سوی دولت رها شده است

ناصــر نبی پور رئیس هیات مدیــره اتحادیه مرغ 
تخمگذار استان تهران در خصوص این افت قیمت 
ها می گوید: قیمت تمام شده هر کیلومرغ را اگر به 
علاوه ۱۰درصد سود حساب کنیم مرغ زنده را باید 
۴۸ تا ۴۹ هزار تومان بفروشیم اما میانگین فروش 
ما در هفت ماهه گذشته ۲۹ هزار تومان بوده است.

نبی پور افزود: مســاله اینجا اســت که قرار بر این 
بود که دولت تا ۳۱شــهریورماه همه ضرر و زیان 
های مرغداران را بپردازد و به همین دلیل ما نیز به 
جــای نرخ ۴۳ هزار تومان برای مرغ زنده، با دولت 
روی نــرخ ۳۵۵۰۰ تومان توافق کردیم! اما خبری 
نشــد. از سوی دیگر تســهیلاتی هم به مرغداران 
نــداده انــد و به نوعی مرغداران را رها کرده اند. به 
عبارت دیگر آزادسازی نبود بلکه رهاسازی صنعت 

صورت گرفته است.
کمبود کنجاله سویا در بازار و کاهش سهمیه ذرت 

مرغداران
بر اســاس این گزارش، از دیگر مســائل پیرامون 
صنعت مرغداری کشور بحث تامین نهاده ها است 
که با آزادسازی قیمتها، مرغداران بایستی نیاز خود 
را از بــازار آزاد و بــا قیمتهایی که دائما در نوســان 

است تامین کنند.
نبی پور در این خصوص گفت: مشــکل فعلی ما با 
تامین نهاده این است که الان سویا در بازار نیست 
و قیمت این محصول در بازار آزاد به ۲۲هزار تومان 

رسیده است چون اجازه واردات آن را نداده اند.
وی ادامه داد: در واقع وزارت جهاد کشاورزی مجوز 
واردات کنجاله سویا را نمی داد و گفته بودند فقط 
باید دانه روغنی سویا وارد شود. درحالی که وقتی 
به صورت دانه وارد می شــود تعداد کارخانه هایی 
که بتوانند سویای مورد نیاز را تامین کنند محدود 
است. بنابراین هر نوع سویایی تحویل مرغدار می 

دهند.
نبی پور تصریح کرد: الان سویای داخلی که استفاده 
می شــود پروتئین ۳۶، ۳۷ و ۳۸ اســت در صورتی 
که زیر ۴۴درصد نباید باشــد. اما متاسفانه وزارت 
جهاد واردات کنجاله ســویا را ممنوع کرده بود و 

این نابسامانی ها را رقم زده است.
وی خاطر نشــان کرد: از سوی دیگر سهمیه ذرت 
را تا ۲۲درصد کاهش داده اند و به این ترتیب ۵ تا 
۶درصد مورد نیاز را باید از بازار آزاد خریداری کنیم. 
ذرت را الان به نرخ ۱۷ هزار تومان از طریق سامانه 
بازارگاه به ما می دهند و ممکن است چندماه پول 

ما بخوابد تا جنس را تحویل بدهند.

 30تا 35 درصد مرغی که به بازار می آید 
مازاد است

بر اساس این گزارش، تولیدکننده ها با مازاد مرغ 
مواجه هســتند. برومنــد چهارآیین، فعال صنعت 
مرغداری در این خصوص می گوید: ناتوانی دولت 
در جمــع آوری مــرغ مــازاد اضافه شــده بر همه 
مشــکلاتی که از پیش داشــته ایم. این در حالی 
است که دولت خود دستور بالا بردن جوجه ریزی را 
به پرورش دهندگان داده است و وزیر قول داده مرغ 
مازاد را خود خریداری می کند اما توان خرید ندارد.

چهارآییــن خاطر نشــان کرد: الان حدود ۳۰ 
تــا ۳۵ درصد مرغی که بــه بازار می آید مازاد 
اســت؛ به عبارت دیگر در برخی استانها روزانه 
۵۰درصد مازاد اســت و وقتی کشتار می شود 
تنها نیمی از آنچه کشتار می شود مصرف می 
شــود اما دولت توان اینکه مرغ مازاد را از بازار 

جمع کند ندارد.
وی ادامه داد: در واقع دولت تمام وعده های خود 
را در این حوزه به پشــتوانه شــرکت پشتیبانی می 
دهد و تلاش دارد در همه امور این شــرکت را به 
اصطلاح جلو بیندازد. اما امروز به دلیل ناهماهنگی 
که در تیم اقتصادی دولت وجود دارد شاهد هستیم 
در شــرایطی که وزیر جهاد وعده خرید مرغ مازاد 
توســط شرک پشــتیبانی را می دهد، از آن طرف 
سازمان برنامه بودجه اعتبار لازم را تامین نمی کند!

بر اســاس این گزارش قیمت مرغ در بازار طی 
هفته گذشــته به طور چشمگیری کاهشی بود 
بــه طوری که با قیمت ۴۷هزار تومان هم برای 

مصــرف کننــده نهایی عرضه می شــد. به این 
ترتیــب در حالــی که مرغــداران نرخ مصوب 
۴۶هــزار تومان را برای مــرغ زنده هم عادلانه 
و منطبــق با واقعیت ها نمی دانســتند و بارها 
قیمت تمام شده ۵۲هزار تومان درب واحدهای 
تولیــدی را اعــلام کرده اند، حال با بحران های 
قیمتی اینچنینی نیز مواجه هســتند. که قطعا 
تبعات آن به مرغدار برمیگردد و ضرر و زیانهای 

مالی برای آنها در پی دارد.

 تلفات صنعت مرغداری کشور 
3برابر میزان جهانی است

چهارآییــن در این خصوص نیز اظهار می دارد: در 
حال حاضر نهاده در بازار موجود اســت اما مشکل 
ما دپوی زیاد و کیفیت پایین نهاده ها است. به این 
معنــا که چون ایــن نهاده در بنادر می ماند و تا به 
واحدهای تولیدی حمل می شود ۳ تا ۴ ماه طول 

می کشد مملو از کپک و قارچ است.
وی تصریــح کــرد: بنابراین در حال حاضر دپوی 
نهــاده چالش و مصیبت اصلــی ما تولید کننده 

ها است.
چهارآیین با تاکید بر اینکه ما مجبور هستیم برای 
ادامه تولید هر نوع نهاده ای که توزیع می شــود را 
مصرف کنیم، افزود: مساله اینجا این که نهاده های 
دپو شده آفلاتوکسین دارد و تلفات را بالا می برد. به 
این ترتیب در حالی که میزان تلفات جهانی کمتر 
از ۵درصد اســت در ایــران ۱۲تا ۱۳درصد تلفات 
داریم و لذا ۳برابر میزان جهانی ما تلفات می دهیم.

کاهش قیمت خودرو گار « از راهکارهای  گزارش »روز

لان به دنبال احیای قرعه کشی خودرو دلا
طی چند روز گذشــته دلالان از طرق 
مختلف با عرضه خودرو در بورس ســاز 
مخالف زده اند و حتی طبق شنیده ها در 
مورد عرضه خودروی دیگنیتی پرستیژ 
با افزایش غیرواقعی تقاضا، قیمت را به 

صورت کاذب بالا بردند.
 روز چهارشنبه ۲۳ آذرماه ۱۰۶ دستگاه 
خودروی دیگنیتی پرستیژ بهمن موتور 
با قیمت پایه ۹۹۶ میلیون و ۵۰۰ هزار 
تومان در بورس کالا عرضه شــد که در 
نهایت این خودرو در بورس کالا با قیمت 
تمام شــده بیــن ۲ و ۲ میلیارد و ۴۷۳ 

میلیون تومان به فروش رسید.
بر همین اســاس نیز با توجه به افزایش 
۱۱۶ درصدی قیمت دیگنیتی پرستیژ 
در در معامــلات بورس کالا نســبت به 
بهــای مصوب کارخانه که یک میلیارد 
و ۱۲۰ میلیون تومان است، این معامله 
ابطال شد؛ زیرا معاملات در بورس بعد 
از اینکه نهایی شــد باید به تأیید ناظر 
معاملات نیز برســد کــه در معاملات 
دیگنیتی در چهارشــنبه هفته گذشته 

این تأیید انجام نشد.
پیگیری ها نشــان می دهد که مخالفان 
عرضه خودرو در بورس که تحت عنوان 
مافیای بازار خودرو شناخته می شوند، 
پس از اینکه مقرر شد خودروهای تولید 
داخل نیز به مرور وارد معاملات بورس 
کالا شوند، دست به کار شده و با افزایش 
تقاضای کاذب برای خرید دیگنیتی که 
منجر به رشد یک میلیاردی قیمت این 
خودرو در بورس شد، به دنبال زیر سوال 
بردن ماهیت بــورس کالا برای عرضه 

خودرو هستند.
نکتــه قابل توجه آنکه این خودرو هنوز 
در بازار آزاد عرضه نشده و اگر قرار باشد 
با چنیــن فاصله قیمتی در بازار عرضه 
شــود، قطعاً دریچه هــای جدیدی در 

قیمت خودروهای مونتاژی باز می شود.

افزایش کف عرضه، خریدهای 
غیرواقعی را کاهش می دهد

در ایــن رابطــه رســول ســلیمانی 
کارشــناس صنعت خودرو اظهار کرد: 
کلیت ماجرای عرضه خودرو در بورس 
بسیار مثبت بوده است زیرا رانت ناشی 
از اختــلاف قیمــت کارخانه و بازار که 
همیشــه به جیب دلال می رفت، از بین 
رفت و مبالغ حاصل از فروش خودرو به 
جیب تولیدکننده رفته و مصرف کننده 

نیز نسبت به قیمت بازار سود کرد.
وی با اشــاره به قوانیــن جدید عرضه 
خــودرو در بــورس کالا، گفت: با توجه 
بــه تدابیــری که بــرای عرضه خودرو 
در بورس اندیشــیده شده، کف عرضه 
افزایــش خواهــد یافت به شــکلی که 
خودروســازان بخش خصوصی در هر 
دور ملــزم بــه عرضه ۵۰۰ دســتگاه و 
خودروســازان بزرگ در هر دور ملزم به 
عرضه ۲ هزار دســتگاه خودرو شده اند 

بنابرایــن همیــن افزایش عرضه منجر 
به پایین آمــدن خریدهای غیرواقعی 

و قیمت سازی های کاذب می شود.

لان به دنبال   دلا
احیای قرعه کشی هستند

ســلیمانی ادامه داد: علاوه بر افزایش کف 
عرضه، شرط دیگری نیز اضافه شده مبنی 
بر اینکه خریدار از سال ۹۸ به این سو نباید 
از خودروســازان خریدی داشته باشد که 
همیــن موضوع می توانــد ورود به بازار را 
محــدود و احتمال تبانی را کاهش دهد. 
البتــه نحوه نظارت بازار بورس هم در این 
بخش مؤثر است که اگر اتفاق غیرمتعارفی 

افتاد بتواند عرضه را ابطال کند.
این کارشناس صنعت خودرو تاکید کرد: 
بیشتر دلالان مخالف عرضه خودرو در 
بورس هســتند زیرا متضرر شــده اند و 
برای جبران به دنبال احیای روش قرعه 
کشــی هســتند تا باز از اختلاف قیمت 
کارخانــه و بازار، ســودهای میلیاردی 

کسب کنند.

عرضه خودرو در بورس نمی تواند 
قیمت بازار را افزایش دهد

وی در مــورد افزایش قیمت بازار نیز با 
بیــان اینکه افزایــش قیمت خودرو در 
بــازار آزاد ناشــی از جهــش قیمت ارز 
است، گفت: در حال حاضر افراد مسیر 
ســازنده ای برای حفظ ارزش پول خود 
نمی بینند و به همین دلیل با هر روشی 
و بــا خرید انــواع کالاها به دنبال حفظ 
ارزش پــول خود هســتند و با توجه به 
اینکه به بازار ســرمایه اطمینانی ندارند 
و ســود بانکــی نیز کمتــر از نرخ تورم 
اســت، به ســمت بازار خودرو متمایل 
شــده اند چراکه امکان فروش ســریع 
خــودرو وجود دارد و این بازار می تواند 
بیــن ۱۰۰ میلیــون تا چنــد میلیارد 
تقاضاهای ســرمایه ای را پوشش دهد، 
بنابراین خرید خوردو گزینه خوبی برای 

حفظ سرمایه است.
سلیمانی تصریح کرد: همچنین مجموع 
خودروهای عرضه شده در بورس کمتر 
از یک درصد تولید سالیانه خودروسازان 

بوده اســت بنابراین نمی تواند تأثیری 
 در افزایــش قیمــت خــودرو در بازار 

داشته باشد.

 کاهش قیمت خودرو 
با افزایش عرضه

این کارشناس صنعت خودرو گفت: اگر 
همه خودروها در بورس عرضه شوند و 
بر فرایند فروش نظارت دقیقی صورت 
گیرد که منابعی که از فروش خودرو در 
بورس حاصل می شــود جهت افزایش 
تولید به جیب تولیدکننده تزریق شود 
و به همان تناسب نیز عرضه افزایش یابد 
می توان امید داشت که قیمت خودرو با 

کاهش مواجه شود.

لان بلند شده است صدای دلا
همچنین محمدرضا نجفی منش رئیس 
انجمــن صنایع همگن قطعه ســازی 
ضمــن اعلام رانــت ۲۵۰ هزار میلیارد 
تومانی ناشی از قیمت گذاری دستوری 
خودرو، گفته است که  افرادی که از این 
رانت بهره برده اند اکنون به دنبال هجمه 
علیه عرضه خودروســازان در بورس و 
بازگشت به همان روال رانت زای گذشته 
هســتند تا باز هــم بتوانند از این رانت 

استفاده کنند. 
وی با بیان اینکه دلالان خودرو در صف 
نخست مخالفان عرضه خودرو در بورس 
قرار دارند، تاکید کرده است که  عرضه 
در بورس باعث شــده خودرو ارزان تر از 
بازار به دســت مصرف کننده برسد؛ در 
نتیجه اعتراض دلالان را به همراه داشته 
باشد؛ برای مثل تارایی که ۵۵۰ میلیون 
تومــان در بازار معامله می شــود مردم 
۴۵۰ میلیون تومان در بورس خریدند، 
مشخص است که صدای دلالان را بلند 

می کند. 

خبر ویژه

 رییــس کل بانــک مرکــزی از پرداخت ۲۶۰۰ هــزار میلیارد تومان 
تســهیلات تکلیفی تا آبان ماه امســال خبر داد که نســبت به مدت 
مشابه سال گذشته ۴۴.۷ درصد رشد داشت. در حالی که روسای بانک 
مرکزی در دولت قبل در زمان نوسانات ارزی از مواجهه با خبرنگاران 
فراری بودند، رییس کل بانک مرکزی دولت سیزدهم علاوه بر حضور 

تلویزیونی، در نشست خبری پاسخگوی سوالات خبرنگاران بود.
علی صالح آبادی در این نشست خبری با اشاره به اینکه کنترل نقدینگی، 
پایه پولی و تورم از موضوعات مهم بانک مرکزی اســت، گفت: یکی از 
اقدامــات بانک مرکــزی در کاهش نقدینگی حذف تنخواه دولت بود؛ 

در دولت سیزدهم باید ۶۰ هزار میلیارد تومان نقدینگی به بازار تزریق 
می شد، اما با هماهنگی دولت این کار انجام نشد و دولت از منابع خود 
نزد بانک مرکزی اســتفاده کرد، در نتیجه رشــد نقدینگی در فروردین 
ماه منفی شد.رییس کل بانک مرکزی اظهار داشت: برنامه پولی ماهانه 
در دولت ســیزدهم تدوین و مقرر شــد تا پایان امســال رشد نقدینگی 
کمتر از ۳۰ درصد شود؛ هم اکنون پایه پولی ۲۰.۵ درصد و نقدینگی 
۲۰.۲ درصد است و تا پایان امسال به کمتر از ۳۰ درصد خواهد رسید.

وی افزود: روند رشــد نقدینگی در دولت ســیزدهم روند کاهنده بود و 
از ۴۲.۸ درصد شهریورماه سال گذشته به ۳۴.۳ درصد در پایان آبان 

ماه امسال رسید، یعنی حدود ۹ درصد کاهش یافته است و سال آینده 
پیش بینی می شود به کمتر از ۲۵ درصد برسد.

صالح آبادی درباره رشد خالص دارایی خارجی بانک مرکزی بیان کرد: 
رشــد خالص دارایی خارجی بانک مرکزی در آبان ۱۴۰۱ نســبت به 
مدت مشابه سال گذشته ۱۷.۹ درصد و نسبت به اسفند سال گذشته 
۳.۸ درصد رشد داشت.رییس کل بانک مرکزی در گزارشی از وضعیت 
تورم در دولت سیزدهم گفت: نرخ تورم ۱۲ماهه در ابتدای دولت ۵۹.۳ 
درصد بود و الان به ۳۹.۹ درصد رسیده است همچنین تورم نقطه به 

نقطه از ۵۹.۹ درصد به ۴۴.۳ درصد رسیده است.

رییس کل بانک مرکزی خبر داد:

کاهش ۹ درصدی رشد نقدینگی
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نفت و انرژی 4

لودگی هوا  آ کیفیت بنزین بر  بررسی تاثیر  مصرف  سوخت و 

چالش جدی بنزین در تابستان 

کوتاه از انرژی

بین الملل

تحریم اتحادیه اروپا علیه 
روسیه چه اثری بر تجارت 

نفت گذاشت؟
 آژانــس بین المللــی انرژی در گزارش 
ماهانه بازار نفت اعلام کرد: حجم نفت 
روسیه که از طریق دریا صادر می شود، 
در نوامبر به میزان ۳۳۰ هزار بشکه در 
روز کاهش یافت و به ۵۰۰ هزار بشکه در 
روز رسید که برای نخستین بار کمتر از 
صادرات ۵۹۰ هزار بشکه در روز از طریق 
خط لوله دروژبا بود. پالایشگاه هایی که 
در خشکی محصور هستند، اجازه دارند 
نفت روسیه را از طریق خط لوله دریافت 
کنند.در نتیجه، ســهم اتحادیه اروپا از 
صادرات نفت روســیه در نوامبر،  به ۲۸ 
درصد در مقایسه با ۳۱ درصد در اکتبر 
کاهــش یافت و در مقایســه با پیش از 
آغــاز جنگ مســکو در اوکراین در ۲۴ 
فوریه، ۵۰ درصد کمتر شد. در این بین، 
صادرات نفت روســیه به هند در نوامبر 
به ۱.۳ میلیون بشــکه در روز رســید و 
صادراتش به چین تغییری نداشــت و 
۱.۹ میلیون بشــکه در روز بود.ســقف 
قیمت ۶۰ دلار در هر بشکه که از سوی 
اتحادیه اروپا، کشــورهای گروه هفت و 
اســترالیا برای نفت روســیه اعلام شد، 
از پنجــم دســامبر به همراه ممنوعیت 
واردات نفت دریابرد روسیه به اتحادیه 
اروپا اجرا شــده اســت. آمریکا، کانادا، 
ژاپن و انگلیس هم ممنوعیت مشــابه 
را اعــلام کرده انــد. انتظار می رود این 
ممنوعیت، تولید روسیه را کاهش دهد.

صادرات نفت روسیه از طریق خط لوله 
دروژبا به شــرق اروپا، از این ممنوعیت 
معاف بوده اســت اما آژانس بین المللی 
انرژی انتظار دارد عرضه کمتر، روســیه 
را وادار کند تولید بیشــتری را متوقف 
کنــد. حدود ۱۰۰ هزار بشــکه در روز 
از صادرات نفت دریابرد روســیه، شامل 
تحریم هــای اتحادیه اروپا نخواهد بود. 
اتحادیــه اروپا تــلاش می کند واردات 
کمتر نفت از روسیه را با افزایش واردات 
از خاورمیانــه، غرب آفریقا، نروژ، برزیل 
و گویان جبران کند.آژانس بین المللی 
انرژی برآورد کرد که آمریکا و قزاقستان 
هم می توانند جای ۱.۱ میلیون بشــکه 
در روز نفــت روســیه که پــس از آغاز 
ممنوعیــت در پنجم دســامبر از بازار 
اتحادیه اروپا حذف شــد را بگیرند.نروژ 
قصــد دارد تولید میــدان نفتی یوهان 
اســوردراپ که بزرگترین میدان نفتی 
غرب اروپاســت را افزایش دهد. شرکت 
اکوئینور اعلام کرد فاز دوم توسعه این 
میــدان، می تواند ۲۰۰ هزار بشــکه در 
روز بــه تولیــد آن اضافــه کند. آلمان، 
هلند و لهســتان سال میلادی گذشته 
بزرگترین واردکنندگان نفت روسیه در 
اروپــا بودند اما امــکان واردات نفت از 

طریق دریا از نقاط دیگر را دارند.

 مشارکت اتحادیه اروپا 
در ساخت کابل انتقال برق 

از قفقاز
اتحادیه اروپا قصد دارد به تامین مالی 
کابل برقی که گرجستان و جمهوری 
آذربایجان را از مســیر دریای سیاه به 
کشورهای این بلوک متصل می کند، 
کمک کند.اورزولا فون در لاین، رئیس 
کمیسیون اروپا با سران چهار کشور که 
در این پروژه مشارکت دارند در مراسم 
امضای آن، دیدار کرد. ارزش کلی این 
پروژه فاش نشــده است. ساخت این 
کابل برق که اتحادیه اروپا را مستقیما 
به شــبکه برق منطقــه قفقاز متصل 
می کند، در راســتای تلاش این بلوک 
برای متنوع کردن منابع تامین انرژی 
و کنترل قیمت ها، انجام می شود.فون 
در لاین در بخاراســت گفت: از زمان 
آغاز جنگ روسیه در اوکراین، تصمیم 
گرفتیم از ســوختهای فسیلی روسیه 
روی برگردانده و شــرکای انرژی قابل 
اطمینانی پیدا کنیم و این طرح جواب 
داده است. کابل برق دریای سیاه، یک 
مســیر انتقال جدید با فرصتهای زیاد 
اســت زیــرا می تواند کمــک کند به 
همســایگان ما در مولــداوی، بالکان 
غربــی و البته اوکراین، برق رســانی 
شــود.این کابل، بــرق را به رومانی و 
مجارســتان هم خواهد رساند. انتظار 
می رود بررســی امکان ســنجی این 
پروژه، ســپتامبر سال میلادی آینده 
تکمیل شــود و ســاخت آن در مدت 

شش سال آینده به اتمام برسد.

وزیر نفت:

 خدمت به مردم 
توقف  بردار نیست

وزیر نفت با انتشار مطلبی در حساب کاربری 
خــود در توئیتر ضمن تأکید بر اینکه خدمت 
بــه مردم توقف بردار نیســت، گفت: از امروز 
دوباره و با جدیت تمام برای خدمت به مردم 
تــلاش خواهیم کرد.جــواد اوجی در توئیتر 
نوشــت:از همه عزیزانی که این روزها جویای 
احوال و دعاگوی اینجانب بودند سپاسگزارم و 
پروردگار متعال را نیز شاکرم که به بنده نعمت 
ســلامتیعطا کرد.خدمت به مردم توقف بردار 
نیست و از امروز دوباره و با جدیت تمام برای 

خدمت به مردم تلاش خواهیم کرد.

معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
رئیس جمهوری اظهار کرد:

همکاری 120 میلیون دلاری 
نفتی ها با دانش بنیان ها

معــاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
رئیس جمهــوری گفت: صنعت نفت قرارداد 
بــا حجم ۱۲۰ میلیون دلار با دانش بنیان ها 
منعقــد کرده اســت.دکتر روح الله دهقانی 
فیروزآبــادی  افزود: رکن اصلی حوزه نفت و 
انرژی در دنیا بر استفاده از فناوری بنا نهاده 
شده است و شرکت هایی که بتوانند بیشترین 
ارزش افزوده را از طریق فناوری ایجاد کنند، 
موفق تر هســتند.وی ادامه داد: در کشور نیز 
به این حوزه توجه شــده و اســتفاده از توان 
شرکت های دانش بنیان در بخش های صنعتی 
رو به افزایش اســت. دهقانی فیروزآبادی با 
اشــاره به راه انــدازی کارگروه بــار اول در 
معاونــت علمی ریاســت جمهوری، خاطر 
نشــان کرد: ماموریت ایــن کارگروه حذف 
فرآیندهای پیچیده بوروکراسی برای انعقاد 
قراردادها با شــرکت های دانش بنیان است و 
صنعت نفت در ۲ ســال اخیر رتبه اول را در 
 بهره گیری از توان شــرکت های دانش بنیان 

داشته است.

سخنگوی شرکت پالایش پخش :

 افزایش قیمت  بنزین 
تکذیب شد

مدت زمانی عرضه بنزین سوپر در جایگاه های 
سوخت متوقف شده بود، همین موضوع منجر 
به صف های عریض و طویل مقابل جایگاه های 
سوخت در تهران و شهرستان ها شده بود، حالا 
هم شایعاتی در رابطه با افزایش قیمت بنزین 
در فضای مجازی دست به دست می شود، اما 
تا کنون هیچ واکنشی به این مساله وارد نشده 
است، اکنون این سوال وجود دارد چرا بنزین 
ســوپر برای مدتی در جایگاه های ســوخت 
عرضه نمی شــد؟ سخنگوی شرکت پالایش 
پخش در رابطه با این موضوع می گوید: یکی 
از قطعات تولید بنزین سوپر که در پالایشگاه 
اراک بود دچار مشــکلات فنی شــده بود، به 
همین دلیل امکان تولید بنزین ســوپر وجود 
نداشــت. مهدی اســماعیلی ادامه داد: تولید 
روزانه ۸ میلیون لیتر بنزین سوپر از سر گرفته 
شد ه و کمبودی در این زمینه وجود ندارد.به 
گفته وی مشکلات فنی برطرف شده و بنزین 
ســوپر کمبودی نداشته است.وی در رابطه با 
شــایعه ای مبنی بر گرانی بنزین وجود دارد، 
آیا این مســاله مورد تأیید شــرکت پالایش و 
پخش فرآورده های نفتی است یا خیر؟ گفت: 
قیمت گذاری سوخت بر عهده شرکت پالایش 
و پخش نیســت، اما بــه گفته رئیس جمهور 
قیمت بنزین تا دو سال افزایش پیدا نمی کند.

 مدیر عامل هلدینگ خلیج فارس 
کید کرد: تا

 ضرورت نفوذ دانش بنیان ها 
به صنعت نفت، گاز و پتروشیمی

مدیــر عامــل هلدینگ خلیــج فارس گفت: 
صنعت نفت و گاز و پتروشیمی مزیت کشور 
ما اســت اگر دانش بنیان ها به آن نفوذ کنند 
تحــول عظیمــی اتفاق مــی افتد.عبدالعلی 
علی عســگری در همایش هفته پژوهش که 
در کوشــک نفت برگزار شــد، اظهار داشت: 
کشــور ما به دلیل ظلم هــای تاریخی دچار 
عقب ماندگی شــدید در اقتصاد و نفت بوده 
است و اکنون دوران طلایی را طی می کند و 
افزایش سهم دانش بنیان ها می تواند منجر 
به ارتقای اقتصاد کشــور شود.وی تاکید کرد: 
اگر دانش بنیان ها در روند علمی صنایع بزرگ 
نفــوذ کنند تحولات عظیمی اتفاق می افتد. 
بنابراین شــرکتهای دانش بنیان باید پیگری 
کننــد و پــروژه اجرا کنند و مــا نیز باید این 
هــدف بزرگ را دنبال کنیم که با بهره گیری 
از دانش بنیان ها و دانش روز صنعت را از عقب 
ماندگی و منســوخ شدن نجات دهیم در غیر 
این صورت از صحنه روزگار و سودآروی حذف 
می شــویم.مدیر عامل هلدینگ خلیج فارس 
بــا تاکید بر اینکه باید بــه نوآوری بپردازیم، 
تصریح کرد: برخی شرکتها در حوزه فناوری 
فعــال بوده اند، بقیــه نیز باید تلاش کنند در 

این مسیر قرار بگیرند.

مدیرعامل اســبق شــرکت ملی پالایش و پخش 
فرآورده های نفتی گفت: مشــکل این است اکنون 
که تقاضای بنزین نســبت به فصل تابســتان ۳۰ تا 
۴۰ درصد کمتر اســت، ما با مشــکل کمیت مواجه 
هســتیم و در تابســتان آینده که تقاضا بالا می رود 
قطعا چالش ها جدی تر می شــود.عباس کاظمی ، 
دربــاره تولیــد و مصرف بنزین و کیفیت ســوخت 
تولیدی کشــور اظهار داشــت: بنزین یک کارنامه 
دارد که باید حداقل های اکتان، آروماتیک، بنزن و 
فشار بخار را پاس کند، مثلا در استانداردهای یورو 
میزان آروماتیک زیر ۳۵ درصد اســت و در بنزین 
معمولی تا ۶۰ درصد هم می رسد اما مسئله اصلی 
این اســت که اکتان ۸۷ باید حفظ شود.وی درباره 
تامیــن مواد افزودنی به بنزین گفت: در واحدهای 
کاتالیســتی پالایشــگاه باید نفتا که بنزین خام و با 
اکتان پایین است تبدیل به بنزین با اکتان بالا شود، 
MTBE هم که برای افزایش تولید و اکتان به بنزین 
اضافه می کنند، اکنون تمامی مواد در کشور تولید 
شده و مشکلی از این بابت نداریم.مدیرعامل اسبق 
شــرکت ملی پالایش و پخــش فرآورده های نفتی 
دربــاره دلیل کاهش کیفیت بنزین تولیدی گفت: 
تجهیزات طراحی شده در پالایشگاه ها برای تولید 
بنزین مشــکل خاصی ندارند، اما مســئله این است 
که اگر قرار باشــد افزایش تولید داده شــود ممکن 
اســت کیفیت کاهش یابــد. مثلا اکنون باتوجه به 
اینکه اکتان بنزین سوپر بالا است نمی توانند تولید 
کنند یعنی اگر بخواهند بنزین ســوپر تولید کنند 
حجــم تولید را باید کاهش دهند و ناچارا مدیریت 

می شود که به رشد تقاضا پاسخ داده شود، اما مشکل 
این اســت اکنون که تقاضا نسبت به فصل تابستان 
۳۰ تا ۴۰ درصد کمتر اســت، ما به مشــکل کمیت 
خورده ایم و در تابستان که تقاضا بالا می رود قطعا 
چالش ها جدی تر می شود.وی با بیان اینکه اگر بنا 
باشد کمیت و رشد تقاضا را پاسخ دهند باید بنزین 
سوپر حذف و کیفیت کاهش یابد، خاطرنشان کرد: 
اکتان بنزین ســوپر باید ۹۵ و بنزین یورو ۹۱ است 
و اگر قرار اســت کیفیــت را کاهش دهند از اکتان 
۸۷ نبایــد پایین تــر بیایند، امــا در هر حال بنزین 
معمولی هم استاندارد لازم را دارد.کاظمی در ادامه 
بیان داشــت: آلایندگی هوا مجموعه کربنی است 
که متصاعد می شود و با توجه به اینکه در زمستان 

اینورژن اتفاق می افتد و لایه بالایی هوا که ســردتر 
بوده ســنگین تر اســت؛ تمام کربن در سطح زمین 
قفل می شــود، اکنون حــدود ۴ میلیون دودکش 
در منــازل وجــود دارد و ۴ میلیــون خودرو نیز در 
خیابان هــا تردد می کنند که حجم بالایی کربن در 
هوا منتشر می کنند، هوا هم که نه به صورت افقی 
و نــه عمودی حرکت دارد، در نتیجه تجمیع کربن 
میــزان اکســیژن را کم می کنــد و میزان گوگرد و 
فلزات افزایش می یابد و در تمامی زمســتان ها هم 
درگیر این مســئله هســتیم.وی اظهار داشت: ما 
۱۰ پالایشــگاه داریم کــه همگی واحدهای بزرگ 
بنزین ســازی دارند و باید اســتاندارد رعایت شود، 
در گذشته سازمان بازرسی و موسسه استاندارد به 

طور جدی روی تولید بنزین نظارت داشتند شاید 
اکنون به دلیل مصرف غیرمتعارف و بالا کیفیت کم 
شــده است، ولی به هرحال  ۱۰ واحد پالایشگاهی 
طبق استاندرد جهانی تولید دارند.مدیرعامل اسبق 
شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی در 
مقایســه کیفیت بنزین مصرفــی در ایران و دیگر 
کشورها گفت: در حال حاضر بنزین در بسیاری از 
کشــورهای دنیا از جمله امارات، افریقای جنوبی و 
اروپا با اکتان ۹۸ هم توزیع می شــود، اروپا بیشــتر 
نفت گاز مصرف می کنند ولی عمده بنزین توزیعی 
با اکتان ۹۵ اســت، اما امریکا به دلیل مصرف بالا 
بنزین را با اکتان ۸۷ هم توزیع می کنند، کل مصرف 
دنیا ۳ میلیارد لیتر است و امریکا روزی ۱.۵ میلیارد 
لیتر مصرف دارد بنابراین رقم اکتان در این کشــور 

پایین تر است.
وی ادامــه داد: کشــورهای دیگر ســبد ســوخت 
متنوعی دارند مثلا ۶۰ تا ۷۰ درصد سوخت مصرفی 
اتومبیل های سبک در اروپا نفت گاز خیلی مطلوب 
اســت، ما نیز می توانیم نفت گاز را با کیفیت یورو ۵ 
تولید کنیم اما نظام توزیع نداریم، در گذشته هرچه 
تلاش کردیم بهینه سازی نفت گاز را اجرایی کنیم، 
سازمان حفاظت از محیط زیست با ذهنیت نفت گاز 
قدیمی با آن مخالفت می کرد در حالی که نفت گاز 
یورو ۵ و ۶ از بنزین معمولی آلایندگی کمتری دارد، 
اکنــون در اروپا هم موتــور خودروها و هم کیفیت 
ســوخت اصلاح شده اســت. در هر حال آلایندگی 
نفت گاز یورو ۵ کمتر از بنزین یورو ۵ است اما موتور 

هم باید یورو ۵ باشد که ایران توان تولید ندارد.

خبر ویژه

 مالک شریعتی ، سخنگوی کمیسیون انرژی مجلس با اشاره به گزارش کمیسیون 
انرژی در زمینه ناترازی گاز در کشــور، گفت: بر اســاس این گزارش شــاید این 
ناترازی در ۴ ســال آینده مشــکل جدی نباشــد و عبور کنیم اما از ۱۴۰۵ روند 

کاهش تولید آغاز می شود.
وی افــزود: پــارس جنوبی ۵۰ درصــد گاز را تامین می کند اگر به تجهیزات آن 
توجه نشــود تبدیل به شــهرک متروکه می شود.ســخنگوی کمیسیون انرژی 
مجلــس تاکیــد کــرد: در دل این تهدید فرصت بزرگی هم وجود دارد و آن اینکه 
باید مدیریت مصرف و فشــارافزایی مخزن داشــته باشیم.وی خاطرنشان کرد: 

مــا نبایــد واحدهای جدید را دنبال کنیم، اگر می خواهیم خوراک پایدار فراهم 
شود مجتمع های پتروشیمی باید در بالادست و توسعه میادین سرمایه گذاری 
کنند.شــریعتی با اشــاره به اتلاف انرژی در کشــور اظهار داشت: در حال حاضر 
۲۳ درصد انرژی معادل ۳ میلیارد بشــکه نفت خام در کشــور هدر می رود که 
می توان با سرمایه گذاری روی مدیریت مصرف این میزان را کاهش داد.وی با 
بیان اینکه شــدت مصرف در کشــور ما ۲ برابر اتحادیه اروپا اســت، می توان این 
سرمایه ای که اتلاف می شود را تبدیل به خوراک کرد یعنی با یک ریال سرمایه 

۲ برابر آورد داشته باشیم.

سخنگوی کمیسیون انرژی مجلس:

گاز آغاز می شود کاهش تولید  از سال  1405 

معاون وزیر نفت:

استفاده از سوخت جایگزین برای نیروگاه ها اجتناب ناپذیر است
مدیرعامل شرکت پالایش و پخش فراورده های نفتی گفت: افزایش مصرف 
بنزین و همچنین نفت گاز در بخش حمل و نقل و غیر نیروگاهی نسبت به 
سال گذشته و اضافه شدن سالانه نزدیک به یک میلیون خودرو سواری به 
چرخه حمل و نقل بدون از رده خارج کردن خودروهای فرسوده و به موازات 
آن مصرف بالای گاز طبیعی در بخش خانگی و احتراق ناقص موتورخانه ها 
و بخاری ها، استفاده نیروگاه ها از سوخت جایگزین را اجتناب ناپذیر کرده 
اســت.جلیل ســالاري ، اظهار کرد: با توجه به رشــد حدود ۳۰۰درصدی 
مصرف گاز طبیعی در بخش خانگی و تجاری و صنایع غیر عمده و حمل 
و نقل )بالغ بر ۷۴ درصد گاز تولیدی کشور( نسبت به شهریورماه ودر نتیجه 

کاهش شدید گاز قابل تخصیص به صنایع بزرگ و بویژه نیروگاه های حرارتی 
تولید برق، استفاده از سوخت دوم)پشتیبان( که سوخت مایع نفت گاز و 
نفت  کوره)مازوت( است، ضرورتی اجتناب ناپذیر است که رویه ای مرسوم 
و متداول درسطح دنیا جهت مقابله با ناترازی تولید و مصارف گاز طبیعی 
و جلوگیری از بروز خاموشی و قطع برق مشترکین مورد توجه قرار بگیرد. 
مدیرعامل شــرکت پالایش و پخش فراورده های نفتی با بیان اینکه در 
ســطح اســتان تهران بیش از ۷ سال است که تنها نیروگاه بخاری قابلیت 
مصرف مازوت )نیروگاه بعثت( در تمام فصول سال را دارد اما همواره گاز 
طبیعی مصرف می کند، اظهار کرد: همچنین درحوزه کلان شهر تهران 

هیچکدام از صنایع از سوخت دوم نفت کوره)مازوت( استفاده نمی کنند.
وي افزود: نیروگاه منتظر قائم واقع در استان البرز از ابتدای فصل سرمای 
ســال جاری و همزمان با افزایش شــدید مصرف گاز در بخش خانگی و 
تجاری از سوخت های گاز طبیعی و نفت کوره)مازوت( بصورت ترکیبی 
استفاده کرده است.وي اظهار کرد: در کلان شهرهای تهران والبرز علیرغم 
اینکه سوخت های بنزین و نفت گاز توزیعی در بخش های حمل و نقل و 
غیر حمل و نقل از نوع یورو)۴( و از کیفیت مناسب مطابق با استانداردهای 
آلایندگی یورو)۴( بر خوردار است، میزان مصرف آن بسیار بالا و خارج از 

استانداردهای حداقلی در صنعت خودرو است.

مدیرعامل شرکت نفت و گاز پارس :

برداشت روزانه از میدان مشترک پارس 
جنوبی به 700 میلیون مترمکعب رسید

مدیرعامل شــرکت نفت و گاز پارس با تشــریح 
آخرین روند اقدام های انجام شده در این شرکت 
اعلام کرد: برداشــت روزانه از میدان مشــترک 
پارس به ۷۰۰ میلیون مترمکعب رســیده است. 
محمدحســین متجلــی در دیدار بــا نماینده 
ولی فقیه و امام جمعه اســتان بوشــهر با ارائه 
گزارشی از وضع اقدام های انجام شده طرح های 
پارس جنوبــی و پیشــرفت پروژه های در حال 
اجــرای شــرکت نفت و گاز پــارس اظهار کرد: 
هم زمان با ورود موج سرما و افزایش مصرف گاز 
در کشور، برداشت روزانه گاز از میدان مشترک 
پارس جنوبی به ۷۰۰ میلیون مترمکعب رسیده 
اســت.وی اولویت های شرکت نفت و گاز پارس 
را در دو بخش توسعه و بهره برداری برشمرد و با 
اشاره به نقش مهم این شرکت در مدیریت تراز 
تولید و مصرف گاز کشور در ماه های سرد سال 
گفــت: اجرای طرح نگهداشــت تولید از میدان 
گازی پــارس جنوبــی از مهم ترین اولویت های 
این شــرکت است.مدیرعامل شرکت نفت و گاز 
پارس تصریح کرد: در کنار پروژه های فشارافزایی 
گاز از ایــن میدان، توســعه میدان های دیگر از 

جمله پارس شمالی، بلال، فرزاد و فاز ۱۱ پارس 
جنوبی در دســتور کار این شــرکت قرار دارد.
آیت الله صفایی بوشــهری، نماینده ولی فقیه در 
استان و امام جمعه بوشهر نیز در این دیدار ضمن 
قدردانی از دستاوردها و فعالیت های این شرکت 
در شدیدترین تحریم ها و تهاجم های اقتصادی 
به کشور اظهار کرد: اقدام های آمریکا و دشمنان 
ایــران در زمینه تهاجم های نظامی، فرهنگی و 
اقتصادی موفق نبوده و کارکنان صنعت نفت در 
صف نخست مقاومت اقتصادی تمام تلاش خود 
را برای تأمین انرژی کشور به کار بسته اند.وی با 
بیان اینکه آمریکا و دیگر دشمنان انقلاب اسلامی 
در طول ســال های گذشته انواع تهاجم  را برای 
این کشور دنبال کرده اند، تأکید کرد: با این حال 
خط مقدم صنعت نفت چنان عمل کرد که خود 
دشــمنان به شکست اعتراف کردند.وی با اشاره 
به برنامه ریزی و هدف گیری دشمنان برای اخلال 
در تولید انرژی، گفت: با وجود همه تحریم های 
ظالمانــه و تهاجم های اقتصادی علیه کشــور، 
کارکنان صنعت نفت با کســب دســتاوردهای 

قابل توجه، در این عرصه قوی عمل کردند .

نایب رییس کمیسیون انرژی مجلس خبر داد؛

توسعه صادرات نفتی با تولید بار اول 
گاز  تجهیزات صنعت نفت و 

مســئله تولید بار اول تجهیزات راهبردی یک 
از سیاســت های مهم در زمینه خنثی ســازی 
تحریم هــای حوزه صنعت کشــور اســت که 
اهمیــت بســیار بالایی در صنایــع راهبردی 
کشــور نظیر صنعت نفت و گاز کشــور دارد.
توجه به بومی ســازی و تولید بار اول تجهیزات 
راهبــردی صنعت نفت و گاز کشــور، علاوه بر 
خودکفایی در تولید محصولات اســتراتژیک 
تحریمــی و در لبــه علم و فنــاوری، این اجازه 
را به سیاســت گذاران صنعت نفت کشــور داد 
تــا با صادرات همیــن تجهیزات تولیدی برای 
بار اول در صنعت پالایشــگاهی، به بازســازی 
پالایشــگاه های با ظرفیت نیمه فعال بپردازند.

موســی احمدی نایب رییس کمیسیون انرژی 
مجلــس در مــورد حمایت از تولید بار در بحث 
تجهیزات صنایع گاز و نفت، گفت: مقام معظم 
رهبــری در مورد دانــش بنیان ها و حمایت از 
نخبگان نگاه بســیار ژرف و عمیقی دارند و این 
نگاه حکایت از تسلط ایشان بر توان علمی کشور 
دارد ما هرچه جلوتر می رویم و تحریم ها بیشتر 
می شود به این توانمندی بیشتر واقف می شویم.

وی اظهار کرد: جلســه ای با تعدادی از نخبگان 
داشــتیم. اقدامات ژرف و بسیار ارزشمندی در 
بحث بومی ســازی و تولید بــار اول امکانات و 
تجهیزات داخلی پالایشــگاه ها و پتروشیمی ها 
انجام داده بودند که همین اقدامات سبب توسعه 
فــروش نفت ایران و خودکفایی در بخش های 
مختلف زنجیره ارزش نفت و گاز شده بود.نایب 
رییس کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی 
ادامه داد: اگر ســال ها هم می گذشت حتی در 
فکرمان نمی آمد که وارد این فضا شــویم ولی 
تحریم ها باعث شد که نیازها را از درون کشور 
مرتفع کنیم و این اقدام بســیار مهم و عظیمی 
اســت که وزارت نفت دولت سیزدهم به سمت 
انجام آن رفته است و موفقیت آمیز نیز بوده است.

احمدی اضافه کرد: در حال حاضر نیز دولت هم 
سراغ شرکت های دانش بنیان آمده است یعنی 
بعد از سخن مقام معظم رهبری و برنامه های که 
تدوین شد به این نتیجه رسیده اند که از ظرفیت 
شرکت های دانش بنیان استفاده کنند. وی ادامه 
داد :شرکت های که هم تولید بار اول دارند و هم 
بومی سازی می کنند باید مورد حمایت باشند .
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5بانک و بیمه

مدیر کل بنیاد شهید استان گلستان:

پیشرفت های جامعه مرهون 
اخلاص و ایثار شهدا است

گلســتان / گروه اســتان ها: مدیرکل بنیاد 
شــهید و امور ایثارگران گلستان با بیان این 
که پیشــرفت های جامعه مرهون اخلاص و 
ایثار شــهدا است، گفت: گلستان چهار هزار 
شــهید تقدیم انقلاب کرده است.اســرافیل 
وزیری  اظهار کرد: خانواده شهدا و ایثارگران 
دانش آموخته مکتب فاطمی هســتند و ایثار 
و فــداکاری این قشــر معــزز در تاریخ ایران 
اســلامی همواره درخشان و ماندگار خواهد 
بود.مدیــرکل بنیاد شــهید و امور ایثارگران 
گلستان افزود: شهدا ممتازترین بندگان خدا 
و جانبــازان نزدیک ترین افراد به آن عزیزان 
هســتند، خانواده های شــهدا باید بدانند، 
فرزندانی که تقدیم راه انقلاب اسلامی کردند 
از کم نظیرترین انســان های روی زمین بوده 
که در اوج بی نشــانی قله های افتخار را فتح 
کردند.وی اضافه کرد: اخلاص شــهدا الگوی 
مناســبی برای همگان بوده و پیشرفت های 
حاصلــه در جامعه مرهــون اخلاص و ایثار 
شهدای گرانقدر است.وزیری بیان کرد: تداوم 
راه شهدا در حفظ آرمان های اسلام و تلاش 
برای اســتحکام هر چه بیشتر پایه های نظام 
اســلامی و تقویت اقتدار آن است.مدیرکل 
بنیاد شهید و امور ایثارگران استان گلستان 
گفت: شــهدا ایثار را معنایی دیگر بخشیدند 
و با از جان گذشتگی و بصیرت، الگوی کاملی 
از ولایت مداری را به نمایش گذاشــتند.وی 
با عنایت به میزبانی اســتان گلســتان از دو 
شــهید خوشــنام افزود: خون پاک شــهدا 
پشتوانه محکم انقلاب است که نظام مقدس 
جمهوری اسلامی ایران را در برابر فتنه های 
داخلــی و خارجی بیمه کرده اســت.وزیری 
ادامه داد: ســند هویت انقلابی مردم استان 
گلســتان، پرونده چهار هزار شهید که شامل 
۱۸ شهید مدافع حرم، ۱۴ هزار جانباز، هزار 
و ۱۷۹ آزاده و ۴۹ شــهید منا اســت که به 
نظام مقدس جمهوری اســلامی ایران عزت 
بخشــیدند.وزیری افزود: آمار شــهدای کل 
اســتان گلســتان چهار هزار نفر )سه هزار و 
۸۵۱ شهید به طور دقیق( که بیشترین گروه 
ســنی پنج الی ۲۰ ســاله با هزار و ۳۸۵ نفر 
اســت.مدیر کل بنیاد شهید گلستان تصریح 
کرد: اســتان گلستان ۴۷۴ شهید اهل سنت 
و هــزار و ۲۶۰ جانبــازان اهل ســنت، ۲۹۴ 
آزاده اهل ســنت تقدیم انقلاب کرده است.
وی گفت: اســتان گلستان ۱۸ شهید مدافع 

حرم و ۴۹ شهید منا دارد.

اصفهان / گروه اســتان ها: مرتضی شــیرین پرور 
مدیر تحقیق و توســعه ذوب آهن اصفهان گفت: 
ایــن شــرکت در طول حیات بیــش از نیم قرنی 
خود، تولید و تنوع ســبد محصولات را بر اســاس 
استانداردهای روز دنیا همواره رسالت اصلی قرار 
داده اســت.وی افــزود : محصولات ارزش افزا به 
عنوان مثال میلگردهای آلیاژی، تبرید ســریع و 
میکرو آلیاژی مطابق با به روزترین اســتانداردها 
و شــرایط فنی مورد درخواست مشتریان داخلی 
و خارجــی از جملــه محصولات ایــن کارخانه 
به شــمار می روند که در صنعت ســاختمان از 
اهمیت ویژه ای برخوردارند.مدیر تحقیق و توسعه 
ذوب آهــن اصفهــان تصریح کرد: این کارخانه با 
برگزاری همایش در شــهرهای گوناگون کشور، 
ســبد محصولات ســاختمانی خود را به جامعه 
هدف و به ویژه ســازمان نظام مهندســی کشور 
معرفی کرده است اما هنوز هم جای کار بسیاری 

در این بخش وجود دارد تا محصولات استاندارد 
این کارخانه بیشــتر در سازه های مختلف کشور 
به کار گرفته شــوند.این مقام مســئول از اعلام 
آمادگــی ذوب آهن اصفهان برای تولید هرگونه 
فولاد مورد نیاز در صنعت ســاختمان ایران خبر 
داد و اظهار داشت : در این شرکت طراحی فرایند 
تولید مقاطع ســاختمانی گرم نوردیده توســط 
کارشناسان متخصص و باتجربه با استفاده از نرم 
افزارهــای روز دنیــا انجام می گیرد و هر مقطع با 
هــر خــواص مکانیکی مورد نیاز، امکان تولید آن 
در شرکت سهامی ذوب آهن اصفهان وجود دارد.
شیرین پرور خاطر نشان کرد : ذوب آهن اصفهان 
تنهــا تولید کننده تیرآهن بال پهن موســوم به 
IPB در کشور است و متناسب با نیازهای صنعت 
 st۴۴ ســاختمان ازجملــه در گریدهای فولادی
،st۳۷ و st۵۲ قابل عرضه به بازار است و پیشنهاد 
داد طراحان و دســت اندرکاران صنعت سازه های 

فــولادی به منظــور کاهش قیمت تمام شــده 
فولادهــای با اســتحکام بالاتر را جایگزین فولاد 
st۳۷ نمایند. در این خصوص وی تاکید کرد: برای 
استفاده از فولادها با استحکام بالاتر در سازه های 
فولادی نیاز اســت متخصصان این صنعت علاوه 
بر فرهنگ ســازی، بازنگــری در طراحی های یا 
الزامات مرتبط نیز داشــته باشند.مدیر تحقیق و 

توســعه ذوب آهن اصفهان گفت: از جمله دیگر 
فولادهــای خاص تولیدی در ذوب آهن اصفهان، 
فولاد ریل است که مطابق با استانداردهای روز دنیا 
و بر اساس شمش تولیدی همین کارخانه مطابق 
آخرین فن آوری های به روز، نورد و عرضه شده و 
هم اکنون در مترو و ســایر محورهای مواصلاتی 
کشور مورد استفاده قرار می گیرد. در حال حاضر 

بیــش از هفت صد و پنجاه کیلومتر خطوط ریلی 
کشور با استفاده از این ریل ملی تولیدی نصب و 
درحال بهره برداری است.شیرین پرور بیان کرد: 
با توجه اینکه استانداردهای ملی ایران در ارتباط 
با مشــخصات فنی مقاطــع فولادی گرم نوردیده 
برگرفته از استانداردهای اروپایی بوده و نیازهای 
طرح لرزه ای کشــور را به صورت کامل پوشــش 
نمی دهد؛ مدیریت تحقیق و توســعه ذوب آهن 
آمادگــی دارد تا بر اســاس تنظیم یک قرارداد با 
مرکز تحقیقات وزارت راه و شهرسازی و همچنین 
دانشکده فنی دانشگاه تهران، رویکردهای نوین و 
ایمن را در صنعت ساختمان براساس نیازهای روز 
پیاده سازی نماید.وی اضافه کرد: سالانه حدود دو 
و نیم میلیون تن انواع سبد محصولات ساختمانی 
در ذوب آهن اصفهان تولید می شود که این حجم 
از تولید محصولات به راحتی می تواند نیاز طرح 

نهضت ملی مسکن را پوشش دهد.

مدیر تحقیق و توسعه ذوب آهن اصفهان:

ذوب آهن اصفهان آمادگی تولید فولاد مورد نیاز صنعت ساختمان را دارد
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اخبار

خ و شرایط جدید   اعلام نر
بیمه درمان خانواده

 مدیریــت بیمــه هــای 
اشــخاص این شرکت با 
توجه به شــرایط هزینه 
های درمانی در کشور و از 
طرفی به جهت رقابت هر 
چه بیشــتر در شــبکه فروش طرح های جدید 
بیمه نامه درمان خانواده به شعب و شبکه فروش 

ابلاغ نموده است.
بــر اســاس این گزارش، در طــرح های جدید 
سقف تعهدات درخواستی افزایش یافته است. 
همچنین در دوطرح درمان نازایی و ناباروری و 
تشخیص ناهنجاری های جنین با دوره انتظار 

۹ ماهه اضافه گردیده است.
از دیگر ویژگی های طرح های اعلام شــده این 
است که در صورتی پرداخت حق بیمه به صورت 
نقدی انجام شــود نیز تخفیف ۱۵ درصدی به 

حق بیمه مانده اعمال می گردد.

در نامه رشنوادی به فرابورس اعلام شد؛ 

 خرید ساختمان 
برای تمرکز ستادی بیمه سرمد

رشــنوادی  یعقــوب    
مدیرعامــل شــرکت در 
نامه ای به مدیریت نظارت 
بر ناشران بازار پایه شرکت 
فرابــورس ایران، از خرید 
یک ساختمان اداری برای تمرکز نیروی انسانی 
و کنترل و مدیریت هزینه های این شرکت خبر 

داده است.
بر اســاس نامه رشــنوادی، بیمه ســرمد یک 
ســاختمان را به مســاحت ۳۰۵۳.۷۹ متر مربع 
مفیــد و به ارزش خالــص ۴۹۵۰ میلیارد ریال 
خریده اســت که مبلغ معامله به صورت اقساط 
۲۴ ماهه پرداخت خواهد شــد. مدیرعامل بیمه 
ســرمد، تمرکز نیروی انسانی به منظور کنترل 
و مدیریــت هزینه ها و کاهش هزینه های اداری 
عمومی و افزایش بازدهی عملکرد کارکنان را از 
جمله دلایل این انتقال دارایی عنوان کرده است.

 تسریع و تسهیل فرآیندهای اعطای تسهیلات به طرح های دارای اولویت 
در دستور کار شعب بانک صنعت و معدن است

مدیران ارشد در این سفر از واحد های تولیدی و صنعتی ذوب آهن 
آرمان آســیا، گروه صنعتی ســپید گچ برگ ســازان کویر گرمسار، 
جــام الکترونیــک ایرانیان، یــاوران خودرو شــرق، پتروپالایش 
آکام درین ریس ســمنان، رویان دارو، اتومبیل ســازی فردا، طب 
پلاســتیک، ســیم و کابل مغان، توســن محرکه و سیمان شاهرود 
 بازدیــد نمودنــد و بــه بررســی و تبادل نظر برای رفع مشــکلات 

این واحدها پرداختند.
حسین عسکری و امیرهوشنگ عصارزاده اعضای هیأت مدیره این 
بانک به همراه عبدالرضا ولی الهی معاون اعتبارات و راهبری شعب، 
علی حیدری معاون مالی و بین الملل و بیژن اسدی معاون نظارت، 
حقوقی و وصول مطالبات در روزهای چهار شنبه و پنج شنبه بیست 
و ســوم و بیســت و چهارم آذرماه از چندین واحد صنعتی و تولیدی 

در استان سمنان بازدید نمودند.
مدیــران ارشــد بانک صنعــت و معدن در این ســفر از واحد های 
تولیدی و صنعتی ذوب آهن آرمان آســیا، گروه صنعتی ســپید گچ 

برگ ســازان کویر گرمسار، جام الکترونیک ایرانیان، یاوران خودرو 
شــرق، پتروپالایش آکام درین ریس ســمنان، رویان دارو، اتومبیل 
ســازی فردا، طب پلاســتیک، ســیم و کابل مغان، توسن محرکه و 
ســیمان شــاهرود بازدید نمودند و به بررسی و تبادل نظر برای رفع 

مشکلات این واحدها پرداختند.
شایان ذکر است در این سفر پیشنهاد ها و درخواست های مربوط 
به تأمین مالی بهینه و مناســب واحد های صنعتی اســتان سمنان 
توسط مدیران ارشد بانک صنعت و معدن، مورد بررسی قرار گرفت 
و آنان اذعان نمودند این اســتان دارای پتانســیل و ظرفیت های 
خوبی در حوزه مواد معدنی و صنایع وابســته به آن اســت که می 
تواند در توســعه اقتصادی و صنعتی اســتان نقش مؤثری داشــته 
باشــد و با حضور صنعتگران و کارآفرینان اســتان در خصوص نحوه 
حمایت بیشــتر این بانک از واحدهای تولیدی و تعامل بیشــتر با 
 فعالان اقتصادی استانبحث و همفکری شد و تصمیمات مناسبی نیز 

اتخاذ گردید.
همچنین در ادامه سفر به استان سمنان، اعضا هیأت مدیره و هیأت 
عامل در دیدار با کارکنان مدیریت اســتانی این بانک ضمن تقدیر 
از عملکرد یکایک همکاران در خصوص برخی مسایل این مدیریت 

نیز گفتگو و تبادل نظر نمودند.

اخبار

این بانک در پایان ماه هشتم سال جاری در شاخص های متعدد از 
جمله حاشیه سود عملیاتی، درآمد تسهیلات ریالی و ارزی، درآمد 
سپرده گذاری، مانده و سهم درصد تسهیلات ریالی و ارزی، سپرده 
ها و ســهم درصد آن، چهار ســپرده ریالی و درصد آن و همچنین 
ســپرده های ارزی، جایگاه نخســت را در بین بانک های کشــور از 

آن خود کرد.
بر اســاس این گزارش، بانک ملت در حاشــیه ســود عملیاتی) تراز 
عملیاتی( ماهانه با رقمی بالغ بر ۴۷٫۰۰۰ میلیارد ریال و حاشــیه 
سود عملیاتی) تراز عملیاتی( تجمیعی با رقمی نزدیک به ۳۵۴٫۰۰۰ 
میلیارد ریال، روی سکوی نخست نظام بانکی کشور در پایان آبان 

ماه امسال قرار گرفت.
بانک ملت که با سرمایه ای بالغ بر ۲۶۲٫۰۰۰ میلیارد ریال و نماد 
وبملت از بانک های فعال بازار سرمایه کشور به حساب می آید در 

خالــص درآمد)هزینه( کارمــزد تجمیعی نیز با ثبت رقمی بالغ بر 
۴۵٫۰۰۰ میلیارد ریال رتبه اول را به دست آورده است.

وبملت در عین حال در درآمد تســهیلات ماهانه با مبلغی نزدیک 
به ۸۷٫۰۰۰ میلیارد ریال و در درآمد تسهیلات تجمیعی با مبلغی 
حــدود ۵۸۶٫۰۰۰ میلیــارد ریــال جایگاه اول را در بین بانک ها به 

خود اختصاص داده است.
درآمد سپرده گذاری تجمیعی بانک ملت نیز در پایان آبان ماه امسال 
مبلغی ۵۸٫۷۴۴٫۰۰۰ میلیارد ریال گزارش شده که جایگاه نخست 

را برای این بانک در بین بانک های کشور به ارمغان آورده است.
در همیــن حــال درآمد کارمــزد تجمیعی ایــن بانک خصوصی 
شــده نیــز بیــش از ۶۰٫۹۷۴٫۰۰۰ میلیارد ریال به ثبت رســیده 
 کــه بانــک ملت در ایــن زمینه هم روی پله نخســت نظام بانکی 

ایستاده است.

کشور تداوم صدرنشینی های بانک ملت در نظام بانکی 

خبر  ویژه

استانها

مفقودی
ــدل  ــژو 405 م ــواری پ ــت س ــنامه مالکی ــندکمپانی و شناس س
1383 بــه رنــگ مشــکی متالیــک بــه شــماره پــاک 584 ل 
71-ایــران 46 بــه شــماره موتــور 12483036804 بــه شــماره 
شاســی 83016900 متعلــق بــه ســرور عبدالهــی سقالکســاری 

مفقــود واز درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

کارت دانشــجویی بــه شــماره 98127005 بنــام ســیده ســمیه 
بارخــدا فرزنــد محمــد صالــح بــه شــماره ملــی 3810498572 
دانشــکده  کردســتان  پزشــکی  علــوم  دانشــگاه  از  صــادره 
پیــرا پزشــکی در رشــته هــوش بــری مفقــود گردیــده از درجــه 

اعتبــار ســاقط اســت . 
سنندج

مفقودی
مــدارک  اســناد  کلیــه  و  مالکیــت  شناســنامه  و  ســندکمپانی 
ســواری پرایــد مــدل 1385 بــه رنــگ بــژ متالیــک بــه شــماره پاک 
ــماره  ــه ش ــور 1759721 ب ــماره موت ــه ش ــران 76 ب 936 ج 44-ای
شاســی S1412285279942 متعلــق بــه مهــرگان پورنبــی فرزنــد 

عبدالحمیــد مفقــود وازدرجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

صدریــه  بنــام   98127025 شــماره  بــه  دانشــجویی  کارت 
 3750574741 ملــی  شــماره  بــه  محمــد  زنــد  فر مرادیــان 
دانشــکده  کردســتان  پزشــکی  علــوم  دانشــگاه  از  صــادره 
پیــرا پزشــکی در رشــته هــوش بــری مفقــود گردیــده از درجــه 

اعتبــار ســاقط اســت.
سنندج

ملــی  شناســه  بــا  کمپانــی  ،برگــه  ســبز  ،کارت  ســند 
4282181168 به پاک ایران 68 - 462 ی 19 خورو سواری 
 LFB479Q140201008 لیفــان - قهــوه ای با شــماره موتــور
نــام علــی پرنلــو   وشاســتی NaKNF422xEB117219 بــه 

مفقــود گردیــده و فاقــد اعتبــار اســت

 همکاری بانک صادرات ایران 
با پالایشگاه ها افزایش می یابد

سیفی با اشاره به ظرفیت های متعدد این بانک 
از جمله پوشــش جغرافیایی داخلی و خارجی 
بسیار بالا در میان بانک های ایرانی اظهار کرد: 
بانک صادرات ایران از جمله بانک هایی اســت 
که بیشترین حجم پرداخت تسهیلات و تعداد 

مشتری را در شبکه بانکی دارد.
بــه گزارش درآمد نیوز به نقل از روابط عمومی 
بانــک صــادرات ایران، ســیفی با اشــاره به 
ظرفیت های متعدد این بانک از جمله پوشــش 
جغرافیایی داخلی و خارجی بسیار بالا در میان 
بانک های ایرانی اظهار کرد: بانک صادرات ایران 
از جمله بانک هایی اســت که بیشــترین حجم 
پرداخت تسهیلات و تعداد مشتری را در شبکه 

بانکی دارد.
عضو هیات مدیره بانک صادرات ایران همچنین 
با اشاره به تمرکز همزمان این بانک بر مشتریان 
عادی و ویژه گفت: در تعامل با مشتریان عمده، 
رویکرد تجاری را دنبال می کنیم. از همین رو، 
در صنایــع مختلف ســرمایه گذاری کرده ایم و 
متناســب بــا نیازهای مشــتریان، خدمات و 
محصولات متنوع بانکی و مالی را ارائه می کنیم.

وی بــا اشــاره به ظرفیت هــای صنایع نفت و 
پتروشیمی در کشور افزود: بانک صادرات ایران 
بــرای افزایش تولیــد در صنعت نفت آمادگی 
کامل دارد و ظرفیت های خود را برای توســعه 

بیشتر این بخش ها به کار خواهد گرفت.
اولین کنفرانس و نمایشــگاه »مدیریت فناوری 
محصــولات دانش بنیان در صنعت نفت« از ۲۲ 
تا ۲۴ آذر در پژوهشــکده نفت برگزار شــد. در 
این کنفرانس و نمایشــگاه ۳ روزه، ۱۴۸ شرکت 
نفتی و صنایع وابســته، بانک های بزرگ کشور از 
جمله بانک صادرات ایران و شرکت های وابسته، 
محصولات خود را به نمایش گذاشتند. همچنین 
۸۰ مقاله در قالب ســخنرانی و پوستر در بیش از 
۲۰ نشست تخصصی با هدف بررسی چالش ها و 
فرصت های فناورانه در حوزه صنعت نفت ارایه شد.

مدیر کل کمیته امداد استان خراسان رضوی:

 184 هزار خانوار تحت حمایت کمیته امداد 
استان خراسان رضوی هستند

مشهد / سمیرا رحمتی
مدیر کل کمیته امداد خراسان رضوی در سفر به شهرستان زاوه، با فرماندار و امام جمعه شهرستان دیدار 
وگزارشی از خدمات احداث مسکن و تسهیلات اشتغال ویژه مددجویان ارائه کرد. رضا سلم آبادی در دیدار 
با حجت الاسلام والمسلمین شمس الدین زاده و وفایی نژاد فرماندار شهرستان زاوه  بیان کرد: کمیته امداد 
در حوزه معیشت، سلامت، جهیزیه، تحصیلی، حقوقی و فرهنگی به ۱۸۴ هزار خانواده خدمت ارائه می 
دهد و ماهانه بالغ بر۱۴۰۰ میلیارد ریال در ماه مســتمری به این خانواده ها پرداخت می شــود. مدیر کل 
کمیته امداد خراســان رضوی در ادامه به ظرفیت های شهرســتان زاوه اشــاره کرد و گفت: شهرستان زاوه 
ظرفیت های بسیار خوبی دارد که می توان از آن برای توانمندسازی افراد نیازمند بهره برد. وی افزود: در 
حوزه معیشت، بر اساس برنامه با خروج یک پرونده مددجوی معیشت بگیر یک پرونده جایگزین می شود 
ولی علاوه بر این ، از ابتدای ســال تاکنون در اســتان ۶۵۰۰ پرونده ســهمیه مازاد از کشــور دریافت کردیم. 
سلم آبادی ابراز داشت: از ابتدای سال تاکنون ۳۱۰۰ سری جهیزیه شامل ۵ قلم کالای اساسی به ارزش 
هر سری ۳۲۰ تا ۳۵۰ میلیون ریال توزیع شده است و تا پایان سال این رقم به ۵۰۰۰ سری خواهد شد. 
وی  با اشاره به کمک ۷۰ هزار میلیارد ریالی کمیته امداد استان به نیازمندان، بیان کرد:  حدود ۵۰ درصد 
بصورت تســهیلات و  ۵۰ درصد بلاعوض در اختیار خانواده های نیازمند قرار می گیرد.  مدیرکل کمیته 
امداد خراسان رضوی افزود: ساخت ۲۴۰۰ واحد روستایی در سطح استان را مدیریت می کنیم و به ازای 
هر واحد   مبلغ ۷۰۰ میلیون ریال بلاعوض بعلاوه ۵۰۰ میلیون ریال وام قرض الحسنه از محل صندوق 
امداد ولایت با اقساط ۶۰ ماه پرداخت می شود. وی با اشاره به ساخت ۱۰ هزار واحد مسکونی توسط بنیاد 
علوی در کشور، گفت: ۱۰۰۷ مسکن سهمیه خراسان رضوی است که به ازای هر واحد مسکن مبلغ یک 
میلیارد و ۲۰۰ میلیون ریال بلاعوض تخصیص می یابد. سلم آبادی با بیان اینکه ۳۵ دستگاه متولی اشتغال 

در کشور هستند، گفت کمیته امداد ۳۰  درصد اشتغال استان را بر عهده دارد .

روزنامه روزگار را
در شبکه های اجتماعی 
دنبال و حمایت نمایید
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کشاورزی شهرستان مشهد خبر داد؛ مدیر جهاد 

خوداتکایی در تولید محصولات اساسی کشاورزی
مشهد / سمیرا رحمتی

معــاون رئیــس ســازمان و مدیر جهاد 
کشاورزی شهرســتان مشهد از اجرای 
طرح کشــت قراردادی گندم خبر داد و 
گفت: کشــت قراردای  مشکل نقدینگی 
برای کاشــت گنــدم را مرتفع می کند 
.محمد میری دیسفانی با اشاره به اینکه  
دولت ســیزدهم در نخســتین روزهای 
سال جاری قیمت خرید تضمینی گندم 
را به ۱۱ هزار و ۵۰۰ تومان افزایش داد 
که این موضوع کشاورزان را دل گرم کرد 
بیان کرد : طرح کشت قراردادی گندم با 
هدف حمایت از کشاورزان در شهرستان 
اجرا می شــودانتظار داریم کشاورزان با 
اســتقبال  از آن،  از تشــویقی این طرح 
بهــره بگیرند .وی اذعان داشــت :   این 
طرح مزایای خوبی دارد که گندم کاران 
با استفاده از آن می توانند محصول خود 
را با ســهولت بیشتری تولید کنند و در 
قالب خریــد تضمینی به دولت تحویل 
دهند.میری دیسفانی با اشاره به مراحل 
عقد قرارداد میان کشاورزان با دولت در 
اجرای این طرح، بیان داشت: کشاورزان 
می توانند با مراجعه به کارشناسان پهنه 
خود در مراکز جهاد کشاورزی اطلاعات 
ســطح زیرکشــت گندم آبی در سامانه 
پهنه بنــدی ثبت نمایند ، این اطلاعات 
مبنای ســامانه کشاورزی قراردادی در 
ســایت)GTC.IR( شــرکت بازرگانی 

دولتی است، ســپس کشاورز باید وارد 
سایت مذکور شده و اطلاعات تکمیلی را 
وارد کند .میری دیسفانی بیان کرد : طرح 
کشت قراردادی گندم در شهرستان تنها 
بــرای گندم آبی اجــرا میگردد و حتی 
کشــاورزانی که کشــت خــود را انجام 
داده اند نیز می توانند قرارداد یاد شده را 
امضا و از مزایای درنظر گرفته شــده در 
ایــن طرح از جمله در بحث کود، بیمه و 
کرایه حمل محصول استفاده کنند و در 
پایان نیز محصول خود را در قالب خرید 

تضمینــی به دولــت تحویل دهند.وی 
گفت :  با اجرای کشت قراردادی گندم، 
فرصت مطلوبی برای کشــاورزان فراهم 
شــده تا با مشارکت در اجرا، قسمتی از 
نهاده های مورد نیازشان تأمین شود .وی 
اشــاره کرد : ۱۰۰ درصد بهای کود ازته 
توســط کشــاورز پرداخت می گردد اما 
۵۰ درصد بهای کود فسفاته و ۵۰ درصد 
بهای کود پتاســه به صورت نقد توسط 
کشــاورز پرداخت می گردد و مابقی از 
بهــای گندم تحویلی کشــاورز در فصل 

خرید کســر و تسویه خواهد شد.وی  با 
اشــاره به اینکه بیمه نامه نیز به صورت 
الکترونیــک بدون نیاز به ســفته صادر 
میگردد اضافه کرد: کشــاورزان با انعقاد 
قرارداد در طرح کشــت قراردادی گندم 
می تواننــد محصول خود را بیمه کنند و 
هزینه بیمه نامــه نیز مانند نحوه خرید 
کود در زمان تحویل گندم کشــاورزان 
بــه دولت از مبلغ قابل پرداخت به آنان 
کســر می شود و کســانی هم که از قبل 
بیمــه دارند می تواننــد از تخفیف ۲۰ 

درصــدی  برای شــرکت در این طرح ، 
اســتفاده کنند .میری دیســفانی بیان 
کرد : یکی دیگر از مزایا و تشــویقی این 
طرح این اســت که دولت در این طرح 
برنامه ای نیز برای پرداخت کمک هزینه 
حمــل محصول از مزرعه تا محل خرید 
گندم به کشاورزان دارد، در جریان این 
برنامه حمایتی بابت حمل هر تن گندم  
مبلغ ۱۰۰  هزار تومان به کشــاورزان در 
نظر گرفته شده است .وی گفت :کیفیت 
گنــدم تولیدشــده در این شهرســتان 
مطلوب اســت و  ۱۱هزار هکتار گندم از 
اراضی زراعی این شهرســتان زیر کشت 
این محصول راهبردی  خواهد رفت  .وی 
با  بیا این مهم که با کشــت قراردادی و 
تأمیــن نهاده ها، عملکرد تولید گندم در 
مزارع افزایش خواهد یافت اذعان داشت 
:  دسترسی به محصولاتی که بیشترین 
سهم و نقش را در سفره خانواده ها دارند، 
با در نظر گرفتن دو مولفه صرفه جویی و 
کاهش هزینه ها از یک سو و خوداتکایی 
و افزایش بهره وری از سوی دیگر به شکل 
ویژه مورد توجه قرار گرفته اســت و در 
کشت قراردادی برنامه ریزی لازم برای 
تولید محصول متناسب با بازار و با هدف 
گــذاری صادراتی انجام می شــود و این 
امــر از هــدر رفت منابع و آب با توجه به 
وضعیت تنش آبی در حوزه کشــاورزی 

جلوگیری می کند.

کوتاه از استان ها

کوتاه از استان ها

مدیر عامل هلدینگ پتروپالایش 
اصفهان:

حتی یک قطره مازوت هم 
نمی سوزانیم

اصفهان / گروه اســتان ها: دکتر محســن 
قدیــری در خصــوص برخــی اظهارات 
مسئولان مدیریت شهری اصفهان مبنی بر 
استفاده از مازوت در هلدینگ پتروپالایش 
اصفهان اظهار داشــت: پالایشگاه در هیچ 
شــرایطی از سوخت ســنگین و یا همان 
مازوت اســتفاده نمی کند و در حال حاضر 
حتــی یــک قطره مازوت در این صنعت به 

عنوان سوخت استفاده نشده است.
وی با بیان اینکه پالایشگاه نیازی به استفاده 
از ســوخت مازوت ندارد، ادامه داد: اگر به 
هر دلیلی شــرایط برای مصرف ســوخت 
گاز بحرانــی شــود طبق تصمیمات، اقدام 
به کاهش خوراک خواهد شــد.مدیرعامل 
هلدینگ پتروپالایش اصفهان با بیان اینکه 
تمام دودکش های پالایشــگاه اصفهان از 
ســال ۹۵ مجهز به سیســتم پایش آنلاین 
آلاینده هــا اســت، گفت: نتایــج آن برای 
آزمایشــگاه معتمد محیط زیست ارسال 
می شــود و تاکنــون انحراف آلایندگی در 
دودکش های پالایشگاه اعلام نشده است.
وی بــا تاکیــد بر اینکه اکثر مشــعل های 
هلدینــگ پتروپالایش اصفهــان از چند 
سال گذشته اینوایرومیکس شدند و امکان 
اســتفاده از سوخت مایع را ندارند، تصریح 
کرد: آن دســته از مشــعل هایی که امکان 
سوخت مایع را دارند تنها از ریگس کردن 
گاز مایع اســتفاده خواهند کرد که در این 
زمینه دســت پالایشگاه اصفهان باز است، 
یــک هزار تن گاز مایع داریم که به راحتی 
در صورت کاهش فشــار گاز، با ســوزاندن 
مقدار بســیار کمی از این گاز مشــکل را 
برطــرف می کنیم.دکتر قدیــری با بیان 
اینکه ما همه مســئولان را برای بازدید از 
کوره هــای هلدینگ پتروپالایش اصفهان 
فراخــوان می کنیــم، افزود: پالایشــگاه 
آماده اســت در هر ســاعتی از شبانه روز با 
حضور مســئولان میزان آلودگی کوره ها را 
پتروپالایش  هلدینگ  بسنجد.مدیرعامل 
اصفهان تصریح کرد: هلدینگ پتروپالایش 
اصفهان در سال ۱۴۰۵ با اجرای طرح های 
 زیســت محیطی قطره ای از مازوت تولید 

نخواهد کرد.

پیگیری مدیریت شهری گلسار 
 در راستای 

 رفع موانع دریافت 
سند مالکیت شهروندان

البرز / راضیه دارابی
با پیگیری مجموعه مدیریت شهری جلسه 
بررسی راهکارها و رفع موانع دریافت اسناد 
مالکیت شــهروندان با  حضور شــهردار و 
اعضای شــورای اســلامی شــهر گلسار ، 
مهنــدس کوهــدار رئیس بنیاد مســکن 
انقلاب اســلامی شهرســتان ساوجبلاغ و 
معاون فنی و شهرسازی شهرداری در دفتر 
رئیس شــورای اسلامی شهر گلسار برگزار 
گردید . در ابتدای جلســه رضا کیاروســتا 
رئیس شــورای اسلامی شهر گلسار ضمن 
تقدیر از زحمات بنیاد مسکن در سخنانی  
به ارائه گزارشــی از وضعیت دریافت اسناد 
و همچنیــن عدم دریافت اســناد مالکیت 
برخــی از شــهروندان از ادوار گذشــته تا 
کنــون  پرداخــت . وی افــزود: با توجه به 
عدم صدور پروانه ســاختمانی برای اراضی 
قولنامــه ای و باعنایت بــه پیگیری مکرر 
شــهروندان در خصــوص دریافت ســند 
مالکیت  می بایســت موانع موجود در این 
خصوص بررســی گردد و شورای اسلامی 
شــهر آمــاده همکاری جهت تســریع در 
فرایند صدور اسناد مالکیت و سیر مراحل 
قانونی می باشــد.مهندس کوهدار رئیس 
بنیاد مســکن شهرستان ســاوجبلاغ نیز 
در ســخنانی اظهار داشت: یکی از وظایف 
بنیاد مسکن در شهرهای زیر ۲۵ هزار نفر 
جمعیت پیگیری صدور اســناد مالکیت با 
هماهنگی شــهرداری و شــورای شهر می 
باشد تا از طریق روند قانونی پس از دریافت 
استعلامات نسبت به صدور سند از  سوی 
اداره ثبــت اقــدام گردد . مهندس کوهدار 
همچنین در خصوص نحوه و مراحل صدور 
اسناد مالکیت مطالبی را بیان نمود . حمید 
کیاروســتا شهردار گلسار  نیز در سخنانی 
بیان داشت:  در حال حاضر یکی از مشکلات 
شــهروندان گلسار عدم صدور جواز و سند 
مالکیت  برای اراضی قولنامه ای می باشد 
که بایستی با همکاری دستگاه های ذیربط 
صدور اسناد مالکیت عملیاتی گردد تا  در 

روند صدور اسناد تسریع گردد .

 معاون شرکت شهرک های صنعتی 
استان سمنان عنوان کرد؛

گذاری 105 هکتار زمین  وا
صنعتی به متقاضیان 

سرمایه گذاری
سمنان / تبیانیان 

معــاون برنامه ریزی شــرکت شــهرک های 
صنعتــی اســتان ســمنان از واگذاری  ۱۰۵ 
هکتــار اراضی شــهرک ها و نواحی صنعتی 
تحت پوشــش این شــرکت بــه متقاضیان 
ســرمایه گذاری طی ۹ ماه نخســت امسال 
خبــر داد.داود بونــد افزود: این میزان اراضی 
صنعتی به ۸۵ ســرمایه گذار در شــهرک ها و 
نواحی صنعتی اســتان ســمنان واگذار شده 
اســت.وی خاطرنشــان کرد: در این مدت، 
۳۷ واحد تولیدی و صنعتی در شــهرک ها و 
نواحی صنعتی استان سمنان به بهره برداری 
رسید.معاون برنامه ریزی شرکت شهرک های 
صنعتی استان سمنان، میزان سرمایه گذاری 
انجام شــده این واحدهای صنعتی براساس 
مجوزهای صادره سه هزار و ۸۰۲ میلیارد ریال 
اعــلام کرد.وی به تولیدات صنایع راه اندازی 
شده اشاره و تصریح کرد: این صنایع در زمینه  
تولید مواد شــیمیایی، فلزی، سلولزی، برق 
الکترونیک و غیره مشــغول به فعالیت شدند 
و ۴۹۸ فرصت شغلی جدید را فراهم کردند.

با برگزاری نشست تخصصی انجام شد؛

حضور شرکت برق منطقه ای 
 سمنان در جشنواره پژوهش 

و فناوری وزارت نیرو
ســمنان / گروه استان ها: جشنواره پژوهش 
و فنــاوری وزارت نیــرو از تاریــخ  ۲۷ لغایت 
۲۹ آذر ماه ســالجاری در محل پژوهشــگاه 
نیــرو برگــزار مــی گردد .مهنــدس محمد 
هادی ســالار سرپرست معاونت برنامه ریزی 
و تحقیقات شــرکت برق منطقه ای ســمنان 
گفت : در این جشــنواره جهت ارائه نتایج و 
دســتاوردهای پژوهش و فنــاوری در حوزه 
آب و برق، تعدادی  نشســت ها و کارگاه های 
تخصصی با هدف آشــنایی با فعالیت های در 
جریان و مباحث تخصصی صنعت برق، برگزار 
می شــودکه دفتر تحقیقات و کنترل کیفیت 
شــرکت برق منطقه ای سمنان درخصوص 
پروژه تحقیقاتی با عنوان   بررســی وضعیت 
تجهیزات و تاسیســات شــبکه انتقال و فوق 
توزیع استان در شرایط بحران و میزان آسیب 
پذیری و شناسایی نقاط ریسک پذیر شبکه و 
ارائه سناریوها یا طرح های لازم جهت مقابله با 
آن   نسبت به ارائه یک نشست تخصصی اقدام 
نموده است .مهندس سالار افزود: این نشست 
تخصصی در بستر Adobe connect با عنوان   
خطر فرونشســت زمین برتاسیسات انتقال و 
فوق توزیع در شرکت برق منطقه ای سمنان   
که توسط دکتر عباس کنگی از شرکت دانش 
بنیان رخدادهای طبیعی طوس در روز ســه 
شنبه مورخ ۱۴۰۱/۰۹/۲۹ ساعت ۱۱ لغایت 
۱۲ بصــورت مجازی برگزار می گردد. محمد 

مهدی وحدتی /  مدیر دفتر روابط عمومی

 ثبت نام 1260 کارگر کرمانشاهی 
در سی و چهارمین جشنواره 
امتنان از نخبگان کار و تولید 

کرمانشــاه / گروه استان ها: مدیرکل تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی اســتان کرمانشاه، گفت: 
در سی و چهارمین جشنواره امتنان از نخبگان 
جامعــه کار و تولیــد بیش از یک هزار و ۲۶۰ 
نفــر از کارگران، گروه های کاری و واحدهای 
اقتصادی ثبت نام کرده اند که با تشکیل کمیته 
داوری و ارزیابی این جشــنواره کار بررسی و 
شناســایی برترین ها آغاز شده است. مختار 
احمدی  با بیان اینکه جامعه کار و تلاش و تولید 
همواره توانسته اند با خلاقیت و ایده های نو در 
رونق تولید مؤثر باشــند، افزود: برگزاری این 
جشــنواره ها برای قشر زحمت کش کارگری 
و کارفرمایــی انگیزه ای مضاعف برای رونق و 
بالا بردن کیفیت تولید و در نهایت بهره وری 
و توســعه اقتصادی و همچنین ایجاد اشتغال 
پایدار در کشــور را به دنبــال دارد.مدیرکل 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی اســتان کرمانشاه 
به معرفــی نخبگان جامعه کارگری به مردم 
از طریق این جشــنواره ها اشاره کرد و گفت: 
با شناســایی و الگوســازی از نیروی خلاق و 
ایده پــرداز و مبتکــر کارگــری و کارفرمایی 
می تــوان در حمایــت از کارگــران خلاق و 
بنگاه های تولیدی جهت تحقق شــعار سال و 
تشــویق کارگران خلاق برای ایده پردازی در 
زمینه توسعه کار و تولید هدف گذاری کنیم.
احمدی در پایان یادآور شد: جشنواره امتنان 
از کارگران، گروه های کار و واحدهای تولیدی 
نمونه)نخبگان جامعه کار و تولید( همه ساله در 
هفته کارگر )۵ لغایت ۱۱ اردیبهشت ماه( برگزار 
و از برگزیدگان اســتانی وکشوری جامعه کار و 
تولید در تجلیل می شود.در استان کرمانشاه با 
بیــش از ۲ میلیــون نفر جمعیت، بیش از هزار 
واحد تولیدی و صنعتی با اشتغالزایی ۳۰ هزار 

نفر فعال است.

استانها 6
خبر ویژه

گلســتان / گروه اســتان ها: مدیر مخابرات منطقه گلســتان با حضور در مرکز ســامد پاســخگوی ســوالات مردم شد.دکتر غلامعلی شــهمرادی با حضور در مرکز سامد ،پاسخگوی سوالات تلفنی مردم استان بود.
مدیر مخابرات منطقه گلســتان که در مرکز ارتباطات مردمی اســتانداری تحت عنوان   ســامد  حضور یافت تماس های تلفنی مردم در خصوص مســائل مخابراتی و درخواســت هایشــان را پاســخ داد.وی با اشاره 
به اینکه آکاهی از مسائل و مشکلات مخابراتی مردم استان کمک خواهد کرد تا سریعترنیازهای آنها تامین شود افزود: خدمات رسانی مخابرات در نقاط مختلف استان از شرق تا غرب گسترده شده ومردم در 
مناطق شــهری و روســتایی از آن بهره مند بوده و موظف هســتیم درخواســتهای آنها را تامین نماییم . لازم به ذکر اســت شــماره تلفن ۱۱۱ مربوط به مرکز ارتباطات مردمی اســتانداری بوده که مردم می توانند 

مسائل و مشکلات مختلف را مطرح و پیگیری نمایند .

توسط مدیر مخابرات منطقه گلستان صورت پذیرفت؛ 

حضور در مرکز سامد و پاسخگویی به سوالات مردم

معاون تحقیقات شرکت برق منطقه ای خوزستان خبر داد؛

لودگی هوا توسط برق منطقه ای  ساخت موفقیت آمیز مقره پلیمری مقاوم در شرایط آ
خوزستان / گروه استان ها: معاون تحقیقات و برنامه ریزی شرکت 
برق منطقه ای خوزســتان از ســاخت موفقیت آمیز مقره پلیمری 
مقاوم در شــرایط آب و هوایی خوزســتان در پروژه تحقیقاتی این 
شــرکت خبر داد.کیومرث زمانی گفت: افزایش غلظت و فراوانی 
رخداد پدیده ریزگرد در خوزستان و ترکیب آن با رطوبت بالا در 
ســال های اخیر، شبکه برق خوزســتان را با چالش جدی مواجه 
نموده که همین امر منجر به تعریف پروژه تحقیقاتی   تدوین دانش 
فنی و ســاخت نیمه صنعتی مقره پلیمری بر اســاس شرایط آب و 
هوایی خوزســتان   در شــرکت برق منطقه ای خوزستان شد.وی 
بــا بیان اینکــه این پروژه با طی مراحل اولیه در کمیته تحقیقات 
شرکت برق منطقه ای خوزستان به تیم تحقیقاتی دانشگاه شهید 
بهشــتی بــا هدایت آقای دکتــر رحمانی به عنوان محقق اصلی و 
سرپرست تیم تحقیقاتی واگذار شد، افزود: در مرحله اول در این 
پروژه، وضعیت آب و هوایی خوزســتان از نظر شــدت آلودگی و 
نــوع مــواد آلاینده ای که بر روی تجهیزات برق بخصوص مقره ها 
رسوب می کند، بررسی و گزارش مفصلی در خصوص کانون های 
ریزگرد و خصوصیات شیمیایی و میزان چسبندگی این آلاینده ها 
تدوین گردید.معاون تحقیقات و برنامه ریزی شرکت برق منطقه ای 
خوزســتان اضافه کرد: ســپس علل شکست عایقی در زمان بروز 

پدیده رطوبت بر روی مقره های آلوده مورد بررســی و نشــان داد 
که در دماهای مشــخص در خوزســتان که در اوایل صبح و بامداد 
و در فصــول خاصــی رخ می دهد، بخار آب بر روی چترک مقره ها 
میعان )ایجاد شــبنم( می نماید، در ادامه با افزایش تعداد قطرات 
شــبنم و جذب آن در آلودگی روی چترک و تشــکیل یک لایه 
رســانا منجر به شکســت عایقی مقره می شود.زمانی با بیان اینکه 
با توجه به این موارد یکی از ایده های اصلی ســاخت مقره مقاوم، 
 DEW( جلوگیری از کاهش دمای مقره به کمتر از نقطه شــبنم
POINT( بــود، تصریــح کرد: پس از تســت راه حل های متنوع با 
ترکیب مواد مختلف نانو از جمله نانو کربن در خمیر سیلیکون مقره 

با مقادیر متفاوت، سرانجام ترکیبی از خمیر سیلیکون حاصل شد 
که مقره های ساخته شده با آن آزمایش های مختلف را با موفقیت 
پشت سر گذاشت.وی اضافه کرد: در این آزمایش ها که بر اساس 
استانداردهای صنعت برق و در آزمایشگاه پژوهشگاه نیرو، شرکت 
ســیمکاتک و همچنین آزمایشــگاه فشــار قوی دانشگاه تهران با 
مدل ســازی شــرایط آلودگی خوزستان صورت گرفت، مقره های 
ســاخته شــده مقاومت نشان داده و دچار شکست عایقی نشدند.
معاون برنامه ریزی و تحقیقات شــرکت برق منطقه ای خوزستان 
تاکید کرد: انجام این تست ها بر اساس استاندارد صورت گرفته و 
موفقیت این پروژه تحقیقاتی مورد تائید ناظر دانشــگاهی پروژه، 
آقای دکتر شــایگانی عضو هیئت علمی دانشــگاه تهران و آقای 
دکتر شیخ قمی عضو هیئت مدیره شرکت سیمکاتک بعنوان ناظر 
صنعتی پروژه نیز قرار گرفته است.زمانی با بیان اینکه مستندات 
علمی منتشر شده حاصل از نتایج این تحقیق مورد استقبال مجامع 
علمی بین المللی نیز قرار گرفته است، گفت: برنامه این شرکت در 
گام بعدی، استفاده از این مقره در یک خط انتقال به عنوان نمونه 
است تا در نهایت، در صورت موفقیت آمیز بودن استفاده عملی از 
این مقره ها، بخصوص اطمینان از دوام و عمر مقره، تجاری سازی 

و تولید انبوه این مقره ها در دستور کار قرار گیرد.

هفتمین دوره مسابقات ملی پایان نامه 3 دقیقه ای در اردبیل برگزار می شود
اردبیل / پروین حسینی 

هفتمین دوره مســابقات ملی پایان نامه ســه دقیقه ای، همزمان با ۱۶ 
اســتان کشور، در اســتان اردییل نیز برگزار می شود.دبیر اجرایی این 
مســابقات در اســتان اردبیل گفت: مرحلــه مقدماتی هفتمین دوره 
مسابقات ملی پایان نامه سه دقیقه ای به همت سازمان انتشارات جهاد 
دانشگاهی و با همکاری واحدهای جهاد دانشگاهی در ۱۶ استان کشور 
برگزار می شود.مهران محمدی اظهار داشت: براساس فراخوان منتشر 
شده، دانش آموختگانی که از ابتدای مهرماه ۱۳۹۷ تا پایان شهریور ماه 
سال ۱۴۰۱ از پایان نامه خود دفاع کرده باشند و همچنین دانشجویانی 
که پروپوزال پایان نامه خود را تا پیش از پایان مهلت ثبت نام به تصویب 
رســانده اند، می توانند در این مسابقات شرکت کنند.وی با بیان اینکه 
این مسابقات با هدف تقویت مهارت های ارتباطی و بیانی و ایده پردازی 
در دانشــجویان، تقویت ارتباط دانشــگاه و بخش های سرمایه گذار و 
کاربردی کردن پژوهش های دانشگاهی اجرا می شود، خاطرنشان کرد: 

در این دوره فارغ التحصیلان و دانشجویان مقاطع تحصیلات تکمیلی 
و همچنین پژوهشگران دوره های پسادکتری می توانند در مسابقات 
شــرکت کنند، ضمن اینکه پایان نامه های مقطع کارشناسی پذیرفته 
نخواهد شــد.محمدی ادامه داد: علاقمنــدان می توانند با مراجعه به 
https://formafzar.  :درگاه ثبت نام مسابقه در استان اردبیل به آدرس

com/form/y8pp9 نسبت به ثبت اطلاعات درخواستی اقدام نمایند 
که پس از اتمام زمان ثبت نام در ۳۰ دی ماه ۱۴۰۱، فرآیند بررســی 
و آماده سازی برای ارائه ۳ دقیقه ای پایان نامه های دریافتی از سوی 

کمیته اجرایی و کمیته داوران آغاز خواهد شد.
مدیر مسئول انتشارات جهاددانشگاهی استان اردبیل با اشاره به جوایز 
این دوره از مسابقات، افزود: پس از اجرای مرحله مقدماتی این مسابقات 
در استان اردبیل، نفرات برگزیده ضمن دریافت جوایز نقدی به مرحله 
نیمه نهایی راه خواهند یافت که مرحله نیمه نهایی و فینال مسابقات 
نیــز بــه صورت متمرکز در یکی از اســتان های کشــور برگزار خواهد 

شــد.وی با بیان اینکه اختتامیه مســابقات پایان نامه های ۳ دقیقه ای 
اســتان اردبیل در اســفندماه برگزار خواهد شــد، تصریح کرد: در روز 
نهایی شــرکت کنندگان باید محتوای پایان نامه خود را در ۳ دقیقه 
به هیات داوران ارائه کنند تا در صورت کســب امتیازات لازم نفر اول 
بــه میلــغ ۲۰ میلیون ریال، نفر دوم ۱۵ میلیون ریال و نفر ســوم ۱۰ 
میلیون ریال دریافت نمایند.محمدی در پایان اذعان داشــت: علاقه 
مندان برای کسب اطلاعات بیشتر می توانند تا ۳۰ دی ماه ۱۴۰۱ به 
آدرس:  https://roytab.ir/3MT-ard  مراجعــه نموده و یا با دبیرخانه 
این مســابقات به شــماره ۰۴۵۳۳۷۴۹۵۰۷ داخلی ۱۱ تماس حاصل 
نمایند.گفتنی اســت در دوره هفتم این مســابقات، ۲۲ واحد سازمانی 
جهاد دانشگاهی در ۱۶ استان کشور شامل آذربایجان غربی، آذربایجان 
شــرقی، اردبیل، البرز، ایلام، تهران، چهارمحال و بختیاری، خراســان 
جنوبی، زنجان، سمنان، اصفهان، یزد، همدان،  فارس، گیلان، مرکزی 

اجرای مرحله مقدماتی مسابقات را به عهده دارند.
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کوتاه از جامعه

خطر تبدیل دریاچه ارومیه به تالاب فصلی 

طوفان نمکی در یک قدمی دریاچه ارومیه
با وجود اینکه خشکســالی و تغییر اقلیم 
نقش موثری در روند خشک شدن دریاچه 
ارومیه در دهه های اخیر داشــته اند، اما 
بســیاری از کارشناســان، سوء مدیریت 
ســتاد احیــای دریاچه ارومیه و ســایر 
نهادهــای متولی را عامل اصلی وضعیت 
اسف بار امروز دریاچه می دانند. به همین 
دلیل، در ماه های اخیر هم مجلس طرح 
تحقیق و تفحص از عملکرد ســتاد احیا 
در دولــت های یازدهم و دوازدهم را آغاز 
کرده و هم دولت ســیزدهم تمام مدیران 
قبلی ســتاد احیا را تغییر داده اســت. در 
این میان در پنج ماه گذشته که مسئولان 
جدیدی برای ستاد احیا یا همان کارگروه 
ملی نجات دریاچه ارومیه منصوب شــده 
اند، مدیران تازه اولویت برنامه های اجرایی 
خــود را بر تکمیــل پروژه های باقیمانده 
از دوره قبلــی قــرار داده انــد و به عنوان 
مهمترین برنامه قصد دارند که طرح انتقال 
آب از رودخانــه زاب به دریاچه ارومیه از 
طریق احداث تونل کانی سیب را در آینده 
نزدیک به بهره برداری برسانند و همچنین 
پروژه های مربوط به انتقال پساب تصفیه 
شــده شهرهای اطراف دریاچه ارومیه به 
این دریاچه را تکمیل کنند. این نکته ای 
است که آرزو اشرفی زاده، مدیرکل دفتر 
حفاظــت و احیای تالاب های ســازمان 
محیط زیســت به آن اشــاره کرد و اظهار 
داشــت: با توجه به وعده مسئولان وزارت 
نیــرو و ســتاد احیای دریاچــه ارومیه، 
امیدواریم که تا پایان بهمن ۱۴۰۱ طرح 
انتقــال آب از رودخانــه زاب به دریاچه 
ارومیه از طریق تونل کانی سیب به بهره 
برداری برسد. تکمیل این طرح می تواند 
ســالانه ۶۳۰ میلیــون متر مکعب آب را 
بــه دریاچه ارومیه برســاند و بخش قابل 
توجهی از حقابه تامین نشده در سال های 
قبل را جبران کند. وی افزود: احداث تونل 
کانی سیب، فقط یکی از پروژه های سخت 
افــزاری مربوط به احیای دریاچه ارومیه 
است و در حال حاضر، پروژه های انتقال 

پساب تصفیه شده شهرهای تبریز، ارومیه 
و مناطــق اطراف آنهــا به دریاچه ارومیه 
نیز در حال تکمیل اســت. براســاس این 
طرح ها، قرار است در مجموع سالانه ۱۲۳ 
میلیــون متر مکعب از طریق بازچرخانی 
آب وارد دریاچه ارومیه شــود و تا امروز، 
پروژه های مربوط به انتقال ســالانه ۷۰ 
میلیون متر مکعب آب به دریاچه از طریق 

تصفیه پساب تکمیل شده است. 

 نقش مهم مدیریت آب کشاورزی 
در احیای دریاچه ارومیه 

اشــرفی زاده درباره سایر برنامه های در 
دســت اجرا برای احیای دریاچه ارومیه، 
توضیح داد: در حال حاضر سازمان محیط 
زیســت با همراهی وزارت نیرو به دنبال 
انسداد دریچه کانال هایی است که روی 
نهرهــای کشــاورزی موجود در حوضه 
آبریــز این دریاچه قرار گرفته اند. یعنی 
با توجه به اینکه اکنون فصل کشــاورزی 
نیســت، ما می خواهیم با مسدود کردن 
این دریچه ها و نظارت بر مســیر آبراهه 
هــای منتهی به دریاچــه ارومیه، کاری 

کنیم که به محض جاری شــدن آب در 
این کانال ها بر اثر بارندگی، بخشــی از 
حقابه دریاچه به جای منحرف شــدن به 
طرف زمین های کشاورزی به سمت خود 
دریاچه هدایت شــود. وی گفت: یکی از 
مهمتریــن راهکارها برای تامین حقابه 
دریاچــه ارومیــه، مدیریت مصرف آب 
کشــاورزی در حوضه آبریز این دریاچه 
اســت و در همین راســتا، وزارت جهاد 
کشــاورزی برنامــه هایی را برای تدوین 
الگــوی کشــت پایدار و اصــلاح الگوی 
آبیاری در دســت اجــرا دارد. البته این 
برنامه از ســال های گذشــته و در دوره 
قبلی فعالیت ستاد احیای دریاچه ارومیه 
باید به نتیجه می رســید که اجرای آن 
با تاخیر زیادی مواجه شــد، اما در دولت 
جدید برنامه های مناسبی برای مدیریت 
مصرف آب کشاورزی در دستور کار قرار 
گرفته است که امیدواریم به نتیجه برسد. 
اشــرفی زاده با اشــاره به برنامه سازمان 
محیط زیســت برای احیای تالاب های 
اقماری دریاچه ارومیه، گفت: تخصیص 
حقابه تالاب های اقماری دریاچه ارومیه 

از نظر محیط زیســتی کمک زیادی به 
پایداری وضعیت اکولوژیکی دریاچه می 
کنــد و به همین دلیل ســازمان محیط 
زیســت پیگیر تامیــن کامل حقابه این 
تالاب هاست. در همین راستا، ما اکنون 
در حــال پایش مســیرهای ورودی این 
تالاب ها هســتیم و توافقات مناسبی نیز 
بــا وزارت نیرو برای تامین حقابه تالاب 
های شــورگل و درگه سنگی انجام داده 
ایم و امیدواریم در آینده نزدیک بتوانیم 
دربــاره تامین حقابه ســایر تالاب های 
اقماری دریاچه نیز به توافق برسیم. وی 
در ادامــه تاکید کرد: تالاب های اقماری 
بــه همراه خود دریاچــه ارومیه در یک 
حوضه آبریز قرار دارند و پایداری وضعیت 
آنها از نظر اکولوژیکی باعث پشتیبانی از 
خود دریاچه می شود و به بهبود شرایط 
محیط زیســتی دریاچه کمک می کند. 
همچنین زیستگاه های پرندگان مهاجر 
و ســایر گونه های حیات وحش دریاچه 
ارومیه و تالاب های اطراف آن به صورت 
یکپارچــه در نظر گرفته می شــود و به 
همین دلیل، ما برای حفظ جانوران بومی 

و مهاجر دریاچه ارومیه، باید تالاب های 
اقماری آن را نیز حفظ کنیم. 

 امکان تبدیل دریاچه ارومیه 
به منشأ طوفان های نمکی 

اشرفی زاده با تاکید بر لزوم تخصیص کامل 
حقابه زیســت محیطی دریاچه ارومیه، 
گفت: اگر قرار باشــد در سال های آینده 
نیز مانند سنوات گذشته صرفا بخشی از 
حقابه تعیین شده توسط سازمان محیط 
زیســت بــه دریاچه ارومیــه اختصاص 
پیدا کند، تنها قســمت هایی از دریاچه 
در بــازه هــای زمانی کوتاهــی آبگیری 
خواهد شــد و با توجه به وضعیت بحرانی 
این روزهــای دریاچه ارومیه، رفته رفته 
ایــن دریاچه به یک تالاب فصلی تبدیل 
می شــود. یعنی با توجه به شــدت بالای 
تبخیر سطحی دریاچه ارومیه، اگر حقابه 
این دریاچه در ســال های آتی به صورت 
کامل تامین نشــود، بخش های زیادی از 
دریاچه خشک خواهد ماند و سایر بخش 
های آن نیز فقط در مدتی از طول ســال 
آبگیــری خواهد شــد.وی ادامه داد: اگر 
حقابــه دریاچه ارومیــه به صورت کامل 
تخصیــص نیابد، امکان بروز طوفان های 
نمکی از ســطح دریاچه به شدت افزایش 
پیدا می کند؛ زیرا اساســا در اکوسیستم 
های تالابی، هر میزان از حقابه که تامین 
شود، بخشی از اکوسیستم احیا می شود 
و بخش دیگری از آن همچنان خشــک 
باقــی می ماند و اگر این روند در طولانی 
مدت ادامه داشته باشد، امکان دارد که یک 
تالاب به محیطی خشک تبدیل شود که 
منشأ بروز ریزگردهاست.بنابراین همان 
طور که اکنون تعداد زیادی از تالاب های 
مرکزی کشور بر اثر خشک شدن به کانون 
گرد و غبار تبدیل شده اند، اگر همچنان 
بخواهیم حقابه زیســت محیطی دریاچه 
ارومیه را به صورت کامل تخصیص ندهیم، 
این دریاچه نیز به منشأ بروز طوفان های 

نمکی تبدیل می شود. 

7جامعه
 کلاهبرداری اینترنتی 

به بهانه شب یلدا
معاون فرهنگی و اجتماعی پلیس فتا گفت: 
تقویم هایــی که ما به عنوان مناســبت در 
پلیــس فتا آن ها را پیــش بینی می کنیم 
شــب یلدا یکی از شــب هایی اســت که 
مجرمان ســایبری روی آن حســاب ویژه 
بــاز می کنند.ســرهنگ پاشــایی افزود: 
مجرمــان با تبلیغات مختلــف در فضای 
مجازی، عمدتا شبکه های اجتماعی و پیام 
رسان های غیربومی با ایجاد صفحه یا کانال 
هرچیزی که مورد نیاز شــما اســت تبلیغ 
می کنند.سرهنگ پاشایی اظهار کرد: شما 
سفارش جنس می دهید در بهترین حالت 
پول شما را می گیرند و جنس را نمی آورند 
و در بدتریــن حالت هم شــما را به درگاه 
جعلی موسوم به فیشینگ هدایت می کنند 
سرقت اطلاعات کارت بانکی و سپس خالی 
کردن کل حســاب بانکی تان متصور است 
و هموطنان حتما مدنظرشــان باشد خرید 
اینترنتی می توانید انجام دهید، اما به شرط 
اینکــه همزمانی دریافت جنس، پرداخت 
وجه تازه باید اصالت جنس را هم مطمئن 
شوید و بعد از آن پول را پرداخت کنید.وی 
گفت: گزینه پرداخت در محل را بزنید که 
خیالتان راحت باشد و کارتی هم باشد که 
داخلش خیلی پول نباشــد که اگر اتفاقی 

افتاد مشکلی پیش نیاید.

چرا برخی مددجویان 
بهزیستی بیمه ندارند؟

رئیــس دبیرخانه بیمه و درمان ســازمان 
بهزیســتی کشــور با اشــاره به وضعیت 
بیمه ای مددجویان تحت پوشش سازمان 
بهزیستی، اظهار کرد: در حال حاضر تمام 
مددجویانی که اطلاعاتشــان در ســامانه 
ســازمان بهزیســتی ثبت شــده، دارای 
بیمه فعال هســتند، اما متاسفانه برخی از 
مددجویــان گا ها مراجعه و اعلام می کنند 
فاقدبیمه )دفترچه درمان( هستند که این 
موضوع دو حالت دارد؛ یا افراد اطلاعاتشان 
را برای اســتفاده از بیمه ثبت نکرده اند یا 
دفترچه برایشــان صادر شــده، اما اطلاع 
ندارنــد. اگرچه دفترچه اکنون منســوخ 
شــده اســت، اما اطلاعات افراد باید برای 
بهره مندی از خدمات بیمه پایه در سامانه 
بهزیستی و سازمان بیمه سلامت ثبت شده 
باشد و اگر فردی به بهزیستی مراجعه کند و 
اطلاعاتش ثبت شود بلافاصله ما آن را روی 
ســامانه بیمه ســلامت هم ثبت می کنیم.
افسانه مشــتری افزود: مواردی هم وجود 
دارد که فردی به سازمان بهزیستی مراجعه 
کرده و اطلاعات او را هم در سامانه سازمان 
بهزیســتی ثبت کرده ایم، اما اصلا به دفاتر 
پیشخوان مراجعه نکرده تا اطلاعات فردی 
خود را فعال و از خدمات استفاده کند.وی 
با اشــاره به اینکه تمام افراد تحت پوشش 
ســازمان واجد شرایط دارای دفترچه بیمه 
ســایر اقشــار هســتند، گفت: مواردی از 
مددجویــان که توانمند شــده و از چرخه 
حمایــت مســتمر خارج شــده اند دارای 
دفترچه بیمه تامین اجتماعی هســتند یا 
ممکن اســت کودکی که دارای معلولیت، 
تحت پوشش بیمه تامین اجتماعی یا سایر 
بیمه والدین شــان باشند که در این حالت 
دیگــر نمی توان دفترچه بیمه پایه دیگری 
برای این دســته فعال کرد چرا که هر فرد 
باید یک دفترچه بیمه داشته باشد، اما اگر 
مددجویی فاقــد هرگونه دفترچه درمانی 
باشــد حتی اگر مســتمری هم نگیرد، اما 
واجد شــرایط دریافت خدمات ســازمان 
بهزیستی شناخته شود، با مراجعه به واحد 
مددکاری درخواســت خود را ثبت کرده و 
مــا بلافاصله اطلاعــات این افراد را به روی 

سامانه بارگذاری می کنیم.

سامانه بارشی در راه ایران
ســازمان هواشناســی اعلام کــرد: امروز 
سه شنبه بارش باران و برف در استان های 
ســاحلی دریای خــزر، اردبیل و ارتفاعات 
البرز مرکزی پیش بینی می شود، همچنین 
در  روز چهارشــنبه در استان های ساحلی 
دریــای خــزر در نیمه شــرقی کشــور و 
اســتان های واقــع در دامنه های جنوبی 
البــرز مرکزی وزش بــاد قابل ملاحظه ای 
پیش بینی شــده اســت.روز چهارشــنبه 
بارش هــا با شــدت کمتر در اســتان های 
ســاحلی دریای خزر، اردبیــل، ارتفاعات 
البــرز مرکزی و برخی مناطق خراســان 
شمالی ادامه دارد. بر اساس اعلام سازمان 
هواشناسی پنجشنبه با ورود سامانه بارشی 
به کشــور در غرب کشــور و جمعه در نیمه 

غربی کشور بارش روی می دهد.

 آموزش ابتدایی کلید توسعه
 تحول علمی و فرهنگی 

در جامعه 
  ابوالفضل سمیعی ، کارشناس ارشد مدیریت آموزشی

 نقش آموزش در همه مناســبت های علمی، 
فرهنگی، سیاســی، اقتصادی، مذهبی و ... بر 
همگان آشــکار اســت و با رشد شتابان دانش 
بشــری، ارتقای آموزش در همه سطوح امری 
اجتناب ناپذیر اســت.همین امر باعث شده تا 
کارشناســان و برنامــه ریزان همگی بر نقش 
مهم آموزش نیروی انسانی در مراحل مختلف 
زندگی و تربیت شهروند مسئولیت  پذیر و آگاه 
اتفــاق نظــر حاصل کنند و آینده را متعلق به 
جوامع آموزش محور و دانایی مدار بدانند.اما 
در ایــن بین نبایــد از نقش آموزش در دوران 
کودکی و زبان ســاده تــر »آموزش ابتدایی« 
غافل شــد.چرا شــاکله و اساس شکل گیری 
شخصیت کودکان در این دوران رخ می دهد 
و هر چه در این مسیر سرمایه گذاری بیشتری 
صــورت گیرد، جامعه در آینده با مشــکلات 
کمتری مواجه اســت. چرا که فرایند تربیت 
شــهروند مســئولیت پذیر و آموزش دانایی 
محــور از ســال ها قبــل از ورودش به جامعه 
آغاز شــده اســت.اما به نظر می رسد چالش 
اصلی کشــورها در راه پی ریزی توسعه پایدار 
و همــه جانبه علاوه بــر ضرورت در تغییرات 
بنیادین در شــیوه های آمــوزش همانا نبود 
دانش روز، سیاســت گذاری مناسب، مهارت 
و برخــورداری از زیرســاخت های مورد نیاز 
است از این رو این سؤال به طور جدی مطرح 
است که دستیابی به شیوه های نوین آموزش 
به ویژه در ســنین پائین نیازمند چه ســاز و 
کارهایی است؟ در پاسخ به این پرسش به نظر 
می رسد گام نخست تغییر رویکردها و شیوه 
های سنتی آموزش است. سال هاست  فرایند 
یاددهی- یادگیری منحصر به محیط مدرسه 
و تعامل شــاگرد و معلم بوده و نقش خانواده 
و ســایر عوامل محیطی در آن نادیده گرفته 
شده است.در این فرایند معلم به عنوان یگانه 
منبــع انتقال دانــش و میراث فرهنگی مورد 
انتظار جامعه به شــاگردان مطرح می شود و 
آمــوزش بدون کلاس درس و معلم در مخیله 
بســیاری نمی گنجد.شاگردان در این شیوه 
در فرایند یاددهی- یادگیری نقشــی منفعل 
داشــتند و ایــن معلم و یــا در تعریف کلی تر 
نظام آموزشــی بود که در فرایندی یک سویه 
به صورت متمرکز و از بالا به پایین طبق نیازها 
و اولویــت هایی که برنامه ریزان تعریف کرده 
بودنــد، دانــش آموزان را تربیت می کرد. این 
نگــرش کمابیش تا دهــه ۶۰ میلادی حاکم 
بود، اما نخســتین تردیدها در این شــیوه از 
ســال های میانی دهه ۶۰ میلادی آغاز شــد 
و بــه ناگهان از اواخر ایــن دهه تغییر نگرش 
عمده ای در میان کارشناســان امور آموزشی 
رخ داد که عمده ترین زمینه اختلاف، اهمیت 
نقش دانش آموز در فرایند یاددهی- یادگیری 
بود.کارشناســان امر به زودی به این واقعیت 
دست یافتند که اصولا زیربنای هر نوع توسعه 
اجتماعی، سیاسی و اقتصادی توسعه انسانی 
اســت و توســعه انســانی با ارتقاء فرهنگ در 
جامعــه و از طریق آمــوزش و پرورش امکان 
پذیر است، بنابراین انسان محور توسعه است 
و هرگونــه تحــول اجتماعی با نگرش ویژه به 
نیروی انسانی معنا و مفهوم می یابد.به دنبال 
چنین تغییر نگرشــی دیگر مدرســه و معلم 
تنهــا منبع یادگیری و انتقــال دانش نبود و 
بــه زودی با انفجار اطلاعات و شــکل گیری 
ابــزار نوین ارتباطی و اطلاعاتی نظیر ماهواره 
هــا، تلویزیون های کابلــی و بعدها اینترنت، 
نظــام مدرســه و معلم تنهــا به عنوان یکی از 
منابع یادگیری تعریف شد.به این ترتیب شیوه 
نویــن یادگیــری مبتنی بر نقش فعال فراگیر 
با حضور و مشــارکت دانش آموز رواج یافت 
و روز به روز طرفداران بیشــتری پیدا کرد.در 
ایــن روش دانش آموز در یادگیری نقش دارد 
و به ســهم خود به وجودآورنده دانش خویش 
است و چون آزادانه دست به انتخاب می زند، 
نسبت به آن چه که به دست می آورد متعهد 
اســت. در این روش تدریس یک تعامل است 
که سازگاری و انطباق کودک با مدرسه و نظام 
آموزشی را به ارمغان می آورند.علی رغم همه 
مزایایی که از شــیوه های نوین آموزشــی شد 
کماکان موانع متعددی در راه اجرایی شــدن 
چنین نظام آموزشــی در بــه ویژه در مقطع 
ابتدایی دیده می شود. از جمله این موانع می 
توان به نبود زیرســاخت ها و سخت افزارهای 
لازم، توجیه نبودن خانواده ها به عنوان بخشی 
از فرایند آموزش های نوین، نبود و عدم تربیت 
کارشناســان متخصص علوم تربیتی به عنوان 
پیشران در فرایند تحول در نظام آموزش و ... 
اشاره کرد.به هر روی حرکت به سوی آموزش 
آینــده محور و دانایی مدار زیربنای تحول در 
جامعه کنونی اســت و آینــده از آن جوامعی 
است که با توسعه پیش دستانه زمینه را برای 
تربیت نسلی خلاق، پویا، مسئولیت پذیر و آگاه 
فراهم می کنند. این چنین ســرمایه گذاری به 
مفهوم کاهش هزینه های مقابله با آسیب های 
اجتماعی است که سالانه چندین هزار میلیارد 
تومان از منابع کشور صرف مقابله با آنها می شود.

گار  منبع : روز

خبر ویژه

دبیر ستاد توسعه زیست فناوری معاونت علمی ریاست جمهوری با اشاره به اینکه حدود سه درصد داروها وارداتی هستند اما ۳۰ درصد 
ارز دارو بابت داروهای وارداتی صرف می شود، گفت: استفاده از ظرفیت  شرکت های دانش   بنیان و تولید دارو در سال جاری باعث کاهش 
۲۰۰ تا ۳۰۰ میلیون دلاری ارزبری در حوزه دارو شد.مصطفی قانعی افزود:  حدوداً ۳۸ قلم دارو با تکنولوژی بالا )های تک( داریم و دو 
داروی های تک دیگر نیز در آستانه رونمایی هستند.قانعی افزود: در زمینه تولید این داروها در منطقه رقیب نداریم و در آسیا نیز جزو 
سه کشور برتر هستیم.داروهای با تکنولوژی بالا عمدتاً در درمان بیماری هایی نظیر سرطان، بیماری های خونی، بیماری های انعقادی، 
روماتیســم و طیفی از بیماری های مزمن کاربرد دارند.وی در پاســخ به ســؤالی مبنی بر تدابیر اندیشــیده شده برای کاهش وابستگی به 
واردات دارو، تصریح کرد: در حال حاضر میزان صادرات دارو در حدود ۱۰۰ میلیون دلار در سال است. در ستاد توسعه زیست فناوری 
یک برنامه جامع داریم که بر اساس آن تا چهار سال آینده می توانیم ۱.۸ دلار ارزی که برای واردات دارو و مواد اولیه دارو صرف می شود 

را تبدیل به تراز مثبت کنیم و صادرات دارو در کشور ما از واردات آن پیشی بگیرد.
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اینفوگرافی 

علائم پر کاری 
تیروئید را در 
اینجا ببینید

علائم پر کاری تیروئید 
را می توانید در این 

اینفوگرافی مشاهده 
کنید.

منبع : نور نیوز

معاون وزیر و رئیس ســازمان آموزش و پرورش اســتثنایی کشــور در خصوص 
برنامه ها برای افزایش امتیاز معلمان استثنایی و اختصاص سختی کار برای این 
شــغل بیان کرد: ما پیگیری هایی در این زمینه نیز انجام داده ایم و درخواســت 
خودمان را به سازمان اداری استخدامی ارائه کرده ایم. سازمان اداری استخدامی 
به ما پاسخی هم داده اند، ولی بحث این است که طبقه بندی در خصوص مشاغل 
ســخت و زیان آور که مبنای تخصیص ســختی کار به مشاغل گوناگون است، در 
حال تغییر است و اتفاقا در اعمال این تغییر نظر ما را نیز کسب کرده اند. ما اعلام 
نظر کرده ایم تا در آیین نامه جامعی که طراحی می کنند، اقتضائات خاص معلمان 
اســتثنایی را در نظر بگیرند. در آموزش و پرورش این معلمان اســتثنایی هستند 
که ســختی کارشــان بیشتر است و باید مورد توجه خاص قرار بگیرند. در مرحله 
اول باید ســختی شــغل معلمان مدارس استثنایی را به رسمت بشناسند، چراکه 
تا به حال اصلا در دســته بندی مشــاغل ســخت و زیان آور، معلمان استثنایی در 
نظر گرفته نشده اند. حمید طریفی حسینی افزود: ما براساس قانون خاصی که 
سازمان آموزش و پرورش استثنایی داشته است، حق سختی کار و ضریب هایی 
برای معلمان خود داشتیم که بعد از آمدن قانون مدیریت خدمات کشوری، این 
قوانین مان لغو شد و پیش از آن ما قوانین خاص استخدامی خودمان را داشتیم، 
ولی قانون مدیریت خدمات کشــوری در ســال ۱۳۸۸ این قوانین را حذف کرد 
البته تلاش هایی انجام شد و بخشی از سختی کار را برگرداندند که ۱۵۰۰ امتیاز 
می شــود و مبلغ ریالی مشــخصی برای معلمان دارد. طریفی در پایان یادآوری 
کرد: به جز اینکه معلمان اســتثنایی باید در نظام طبقه بندی مشــاغل ســخت و 
زیان آور قرار بگیرند، افزایش ضریب امتیاز این معلمان را نیز دنبال می کنیم که 
دو مســیر متفاوت اســت، اما اصل این اســت که اول در نظام طبقه بندی سازمان 
اداری اســتخدامی معلمان ما جزو مشــاغل ســخت حســاب شوند که تا به حال 

اینطور نبوده است.

کار به معلمان  اختصاص سختی 
کجا رسید؟ استثنایی به 
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که موجب طول عمر می شود ورزشی 
نتایج تحقیقات نشان می دهد هر گونه فعالیت بدنی که باعث عرق 
کــردن شــود و نفــس را بند آورد، امیــد به زندگی و طول عمر را به 

میزان قابل توجهی افزایش می دهد.
 کسانی که در برخی از انواع ورزش های شدید مانند تنیس رقابتی، 
آهســته دویدن یا ایروبیک شــرکت می کنند، نسبت به آن هایی که 
فعالیت های متوســطی مانند تنیس دوســتانه، کارهای خانه یا شنا 

انجام می دهند، بیشتر عمر می کنند.
این یافته حاصل نتایج مطالعه بزرگ استرالیایی است که ۲۰۴ هزار و 
۵۴۲ فرد میانسال و مسن را طی ۶ سال مورد بررسی قرار داده است.
آنان پیشنهاد کردند سطوح بالاتر فعالیت شدید تاثیر بسیار بهتری 

نسبت به فعالیت متوسط بر سلامت انسان دارد.
نتایج آن ها نشــان می دهد خطر مرگ زودهنگام در کســانی که 
ورزش های شدید انجام می دهند، در مقایسه با آنانی که فقط ورزش 

متوسط انجام می دهند، ۱۳ درصد کمتر است.
دکتر کلاوس گبل، محقق ارشد این تحقیق، گفت: مزایای فعالیت 
شــدید برای مردان و زنان در تمام ســنین صادق و مســتقل از کل 

زمان صرف شده برای فعالیت است.
نتایج نشــان می دهد که چه چاق باشــید، چه لاغر و چه بیماری 
قلبی یا دیابت داشته باشید یا خیر، اگر بتوانید فعالیت های شدید 
را مدیریــت کنیــد، این موضوع می تواند مزایای قابل توجهی برای 

طول عمر داشــته باشــد.در حال حاضر سازمان بهداشت جهانی و 
مقامات بهداشــتی در ایالات  متحده، استرالیا و بریتانیا به جمعیت 
بزرگســال توصیه می کنند که حداقل ۷۵ دقیقه فعالیت شــدید یا 

۱۵۰ دقیقه فعالیت متوسط در هفته انجام دهند.
دکتر گبل گفت: نتایج تحقیقات ما نشــان می دهد که حتی مقدار 
کمــی از فعالیت شــدید می تواند بــه کاهش خطر مرگ زودهنگام 

کمک کند.
نتایــج مطالعــات قبلی نشــان می دهد که تمرینــات اینتروال با 
تلاش های شــدید کوتاه اغلب برای افراد مســن از جمله کسانی که 

اضافه وزن دارند یا چاق هستند، مناسب است.

ج؛ دریچه علم تزر

آبشاری در قلب نخلستانهای 
گرم و تفتیده جنوب 

روســتای تزرج را به عنوان زیباترین روستای 
گردشگری جنوب معرفی می کنند روستایی 
که در میان نخلســتان ها و کوهســتان گرم و 
تفتیده حاجی آباد قرار دارد و آبشــار تزرج با 
زیبایی منحصر به فرد خالق زیباترین خلقت 

طبیعی خداوند شده است.
 اگــر در مســافرت فقط بــه مقصد فکر نکنی 
و به زیبایی های مســیر بیشــتر توجه کنی، 
آنوقت لذت مســافرت خیلی بیشتر می شود 
.آبشــار تــزرج یکی از زیباتریــن جاذبه های 
اســتان هرمزگان است که توجه گردشگران 
زیادی را جلب می کند. این آبشار در منطقه 
ای زیبا، سرســبز، خوش آب و هوا، در میان 
نخلستان های روستای تزرج در جنوب غربی 

شهر حاجی آباد واقع شده است.
شاید بارها مسیر کرمان - بندر عباس را رفت 
یا آمد کرده باشــید  و هر بار که از حاجی آباد 
به طرف بندر رد شده اید تابلوی  آبشار تزرج  را 
دیده اید ولی به جهت اینکه مقصد غیر از آنجا 
بوده اســت همچون سایر جاذبه ها از کنار آن 
گذشته اید و لذت تماشای یک آبشار را در میان 
کوهستان گرم و تفتیده را تجربه نکرده اید.

جاده زیبایی از میان نخلهای بلند به آبشار می 
رســد . آبی که قرار است نخلستان زیر دست 
را مشروب کند از ارتفاع پنجاه متری به میان 
نخلستان سرازیر است و صحنه جالب و بدیعی 
خلق می کند. این جاذبه گردشگری در فاصله 

۱۶۰ کیلومتری بندرعباس قرار دارد .
تزرج یکی از روســتاهای زیبای شهرســتان 
حاجی آباد اســت کــه در جنوب غربی و ۲۵ 
کیلومتری شهرســتان حاجی آباد هرمزگان 
واقع شــده است. این روســتا دارای مردمان 
خونگرم و مهمان دوســت که سالانه پذیرای 
هزاران نفر از هموطنان و گردشــگرن داخلی 

و خارجی است.
از جملــه عواملــی که این روســتای زیبا را از 
روســتاهای دیگر متمایز می کند آسیاب هاي 
آبی، اســت، که دیگر جاذبه هاي گردشگري 
روستاي تزرج است. این روستا به دلیل قدمت 
و نوع این آســیاب ها اشــتهار یافته است و می 
توان به چشــمه های زیبای ســربر افکننده از 
دل کوه اشــاره کرد که یکی از هزاران زیبایی 

های این روستا را شامل می شود.
روســتاي تزرج با چشم انداز رنگارنگ باغات 
مرکبات و نخلســتان، هواي بســیار لطیف و 
مســاعد در ایام عید و فصول پاییز و زمستان، 
شــرایط مناســبي را براي بازدید گردشگران 

فراهم مي آورد.
آبشــار تزرج، که از ارتفاعات پیرامون روســتا 
ســرازیر مي شود، یکي از زیباترین آبشارهاي 
مناطق جنوبي ایران اســت و جذابیت خاصي 
به این روســتاي گرم جنوبي بخشــیده است. 
این آبشار در یک کیلومتري شمال غرب روستا 
واقع شده و اطراف آن از نخل و گیاهان طبیعي 

پوشیده شده است.
روستای تزرج در ۲۵ کیلومتري جنوب حاجي 
آباد به سمت بندرعباس، جاده اي فرعي جدا 
مي شــود که پس از طي مســافت حدود ۱۰ 
کیلومتر در جوار رودخانه حاجي آباد و ادامه 
مســیر از دو راهي تزرج به ســمت راســت به 
مسافت یازده کیلومتر به روستاي تزرج خواهد 
رسید. این مسیر با گذر از روستاي معدنوییه به 
محلي زیبا با نخلستان هایي انبوه و مردماني 
خونگرم و اقامتگاهي وســیع منتهي مي شود 

که در جوار آبشار زیبا و خروشان است.
پلکاني سبز شما را به بالاي آبشار هدایت مي 
کند و نخلســتان هایي را مي بینید که تا دور 
دست ها در حال تسبیه خدایند، در کوهپایه 
ها درختان صدر، کنار و انجیر به همراه گیاهان 
سرســبز، مناظري بکر و تماشایي ایجاد کرده 

اند.

آسیاب های آبی شهرستان
آسیاب های آبی حاجی آباد به صورت غیرفعال 
و متروکــه در تعــدادی از آبادی ها به چشــم 
مــی خورنــد. به دلیل آب هــای زیرزمینی و 
روزمینی فراوان در حاجی آباد، آســیاب های 
آبی در گذشــته مورد استفاده مردم بوده اند. 
آســیاب های تزرج، آســیاب هــای فارغان، 
آســیاب برغنی، آســیاب سه چشم و آسیاب 
ســعادت آباد از مهمترین آســیاب های آبی 

حاجی آباد هستند.

گردشگری

کاغذ مگرش نبود و بر ماه نبشت!
  به قلم وحید حاج سعیدی

این روزها هر وقت جایی صحبت از روزنامه و نشریات 
کاغذی می شود خلق الله یک دست کنار  سرشان 
را از گوشــی بیرون می آورند و  متفق القول بر این 
باورند که کســی دیگــر روزنامه نمی خواند و مگر 
هنوز روزنامه چاک می شود و ... ولی همین جماعت 
موقعی که قصد خانه تکانی و اسباب کشی و شیشه 
پاک کردن دارند فی الفور یاد هیات تحریریه و اهالی 
قلم و دکه های روزنامه فروشی می افتند و وقتی از 
قیمت نجومی کاغذ باطله مطلع می شوند از ضرروت 
اعطای یارانه به نشریات کاغذی سخن می رانند!  

امــا ایــن کاغذ روزنامه ای که برای عده ای در حکم 
دستمال کاغذی است و مغازه داران برای پر کردن 
کیف های مدرســه استفاده می کنند، این قدر هم 
بی مقدار نیست و برخی دوستان بارشان را با همین 
کاغذ شــل و ول و دو رو چنان محکم بســته اند که 
توپ تکان شــان نمی دهد و با وجود اینکه از قدیم 
گفته اند  ز کاغذ نشــاید ســپر ســاختن  ولی این 
جماعت خیلی چیزهای محکم تر و مهم تر از سپر 
ساخته اند که شرح آن مثنوی هفتاد بند کاغذ ۸۰ 

گرم اندونزی است!
خدا بیامرز ابوالفرج ابن مسعود رونی که از بچه های 
نیشــابور بود و در قرن پنج و ششــم شعر می گفت 
جایی گفته   تاهمیشــه کاتبان دارند کاغذ را عزیز  
اما الان دوره و زمانه پشت و رو شده و نقداً یک عده 
دلال و روزنامه چی نما کاغذ را عزیز می شــمارند 
و با در خواســت مجوز نشــریات کاغذی برای خود، 
همســر ، فرزند، داماد، عروس، نوه ، نتیجه، نبیره و 
سایر اصحاب و آحاد  از خوان سرگشاده یارانه کاغذ 
چنان بهره مند می شــوند که  نانواهای صوری که 
ســهیمه آرد جدی دریافت می کنند به آنها غبطه 
می خورند! تا جایی که فقط ســال گذشــته ۲۸۰۰ 
درخواست مجوز نشریه ثبت شده است درحالی که 

ژاپن فقط ۱۱۵ نشریه دارد!
این لابلا چهار نفر هم که واقعاً در این حوزه در حال 
فعالیت جدی هستند کلاه شان بدون پشم مانده و 
تیراژشان را به اندازه تعداد برگه های تبلیغاتی دانش 
آموزان در شــورای مدرســه کاهش داده اند و فقط 
کم مانده به جهت افزایش هزینه های چاپ روزنامه 
دیواری منتشر کنند و به قول مهستی گنجوی  کاغذ 

مگرش نبود و بر ماه نبشت؟! 
یــک عده فکر می کننــد فقط نانوایی های صوری 
آرد سهمیه ای می گیرند و دامدارانی که تا به حال 
اصطبل و گاو و گوسفند از نزدیک ندیده اند، سهمیه 
نهــاده های دامی پنهانی دریافت می کنند. تو نگو 
ایــن یارانه پنهان در مطبوعات هم مثل اژدهای دو 
هزار ســر  ولایت بامیان است که لاکردار هر سرش 
را قطع می کنند، اشــک می ریزد ولی شــش تا سر 
دیگر از بغلش بیرون می زند و هیچ تلاش جدی هم 
برای شناسایی فعالان جدی این حوزه نمی شود و 
دوســتان با همان فرمان پر گاز در حرکت هســتند 
و هر از گاهی تصویر بسته های روزنامه های باطله 
ای باز نشــده و پلمپ در حال رفتن به فاز بازیافت 

در فضای مجازی منتشر می شود.
باور کنید اگر دولت یک وزارتخانه عریض و طویل 
برای پیگیری یارانه های پنهان و زیرزمینی در حوزه 
های مختلف تاســیس کند، جای دوری نمی رود! 
اگر هم برود خیلی زود، دســت پر و با نصف بودجه 

مملکت به خزانه بر می گردد برمی گردد...

پایان یک باور غلط درباره 
گوشی های موبایل و آذرخش

شــیائومی قصد دارد بــه باورهای غلط در رابطه 
با گوشــی های هوشــمند پایان دهد. امروز نیز 
می خواهیم ببینیم تاثیر رعد و برق روی عملکرد 
گوشی هوشمند چیست.برای پاسخ به این مسئله 
شیائومی آزمایشی را با کویل  تسلا طراحی کرد. 
این ســیم پیچ که در ســال ۱۸۹۱ توسط نیکولا 
تســلا اختراع شــده است می تواند به عنوان یک 
ترانســفورماتور رزونانــس دوتایی را برای تولید 
ولتــاژ بــالا در جریانات کــم هدایت کند. در این 
آزمایش شیائومی از اختراع تسلا برای شبیه سازی 
رعد و برق استفاده کرد.در طول آزمایش گوشی 
شــیائومی ۱۲S در حال پخش ویدیو اســت که 
رعد و برق به آن اصابت می کند. در کمال تعجب 
می بینیــم که پخش ویدیو بدون مشــکل ادامه 
پیــدا می کنــد که یعنی در رابطــه با تاثیر رعد و 
برق بر عملکرد گوشی اغراق شده است. در ادامه 
آزمایش نیز رعد و برق روی کیفیت تماس  هیچ 
تاثیری نمی گذارد.اما این شــایعه از کجا شــروع 
شــد؟ در گذشته که اســتفاده از تلفن های ثابت 
رواج بیشتری داشت، مردم می ترسیدند که رعد 
و برق با گذشــتن از ســیم به آنها آسیب برساند. 
در واقعیــت هــم همین اتفاق افتاد و چندین نفر 
به این خاطر کشــته شــدند. به عنوان مثال در 
سال ۱۹۸۵ یک نوجوان اهل نیوجرسی در حال 
صحبت با تلفن بود که جریان برق با گذشــتن از 
سیم وارد گوش او شد و به ایست قلبی وی منجر 
گشــت.هرچند رعد و برق عموما از جریان  برق با 
فرکانس پایین تشــکیل شده است. در حالی که 
گوشی های هوشمند از فرکانس های بالا استفاده 
می کننــد. بدین ترتیب احتمال اینکه رعد و برق 
روی سیگنال های گوشی شما تاثیر بگذارد، بسیار 
پایین اســت. آیا پس می توان با خیال راحت در 
هنگام رعد و برق بیرون رفت؟ خیر، چونکه ممکن 

است رعد و برق به خودتان اصابت کند.

فناوری

 خاطرات صددرصد واقعی یک 
سرخپوست پاره وقت ؛

 روایت زندگی یک 
سرخپوست

کتاب خاطرات صــد در صد واقعی یک 
سرخپوســت پاره وقت نوشــته شرمن 
الکسی با ترجمه رضی هیرمندی در نشر 
افق چاپ شده است. این کتاب در سال 
۲۰۰۷ انتشار یافت و برنده  جایزه  کتاب 

سال آمریکا شد.
کتاب خاطرات صد در صــد واقعی یک 
سرخپوســت پاره وقت داستان زندگی 
آرنولد اســپیریت جونیور از زبان خود 

اوســت. آرنولد سرخ پوســتی است که 
به دلیل مشــکلی که در هنــگام تولد 
برایش پیش آمد، ســرش با بقیه بدنش 
تناسب ندارد. علاوه بر  این ایراد ظاهری 
چشم هایش نیز ضعیف است و به جای 
۳۲ تا دندان ۴۲ دنــدان دارد. بی نهایت 
لاغر است و سرش، دستانش و پاهایش 
متناسب با بدنش نیست و بزرگ است. 
زبانش می گیرد و از همه بدتر، مدام یکی 
از پاهایش به دیگر گیر می کند و زمین 

می خورد.
آرنولد تصمیــم می گیرد کــه از محله 
سرخ پوســت ها بیرون بــرود. او که به 
نقاشی و کشــیدن کاریکاتور علاقه مند 

اســت، می خواهد به مــدارس دولتی 
سفیدپوســت ها در واشــنگتن بــرود. 
این تصمیم مشــکلات زیــادی را هم 
از سمت سرخ پوســت ها و هم از سوی 

سفید پوست ها برای او رقم می زند.
بــروس بارکــوت، منتقــد روزنامــه 
نیویورک تایمز، کتاب خاطرات صد در 
صد واقعی یک سرخپوست پاره وقت را 
به خاطر تلخی شیرین آن ستوده  است. 
او می گویــد که این کتــاب خواننده را 
درآن واحد به خنده می اندازد و اشکش را 
درمی آورد. دلیل این موضوع را صداقت 
مثال زدنی نویسنده می داند که خواننده 

را پایبند کتاب می کند.

این کتاب به علاقه مندان به داستان های 
بومیان آمریکا پیشنهاد می شود.

بخشی از کتاب
 دقیق ترش را بخواهید، نــه، آب نبود. 
راســتش به دنیا که آمدم مایعِ نخاعی 
داخل جمجمه ام بیش از اندازه بود. اما 
مایع نخاعی مغز اصطلاحِ شیکِ دکترها 
برای روغن داخلِ مغز است. روغن مغز 
توی لوب ها همــان کاری را می کند که 
روغن ماشــین توی موتور. یعنی باعث 
می شــود قطعه ها نرم و روان کار کنند. 
اما وضع من وارونه بود یعنی موقع تولد 
توی جمجمه ام آن قــدر روغن بود که 

کم کم غلیظ و چنــدش آور و قر و قاتی 
شد و برعکس کار را خراب کرد، تا جایی 
که موتورِ فکر کردن و نفس کشــیدن و 
زندگی کردنم به پتِ پتِ افتاد و خفه کرد.

مغزم داشت توی روغن غرق می شد...

کتابکده 

عکس روز 

جبیر زیباترین آهوی بومی ایران/ منبع : ایسنا

گیلدخت ؛

سوژه ای تکراری اما مهم
 گیلدخت  اثر ویژه ای ساخته مجید اسماعیلی است؛ کارگردانی که تا به حال 
در مقام نویسنده سریال هایی مانند  سرگذشــت  و  محکومین  با تلویزیون 
همکاری کرده و در اولین تجربه کارگردانی خود به سراغ یک ملودرام عاشقانه 

و تاریخی رفته است.
سریال تاریخی این روزهای صداوسیما روزهای پنجشنبه و جمعه از شبکه 
یک سیما پخش می شود. خوش آب و رنگ اســت اما سوژه ی تکراری دارد! 
درام تاریخی عاشــقانه ای که ماجرای آن در دوران سلطنت قاجار و در دم و 
دستگاه یکی از خان های شمال کشــور می گذرد. داستانی که ما در  جیران  
به یک نحوی، پیش از آن در  خانه ای در تاریکی  ســعید سلطانی و خیلی از 
کارهای تاریخی تلویزیون در دهه های قبل دیده ایم اما امتیازِ این ســریال، 
حضور بازیگران توانای آن، جلوه های بصری زیبا و چشم نواز جنگلی اش که 
با صحنه پردازی نسبتاً قابل قبول، رنگانگ لباس ها و صحنه های داخلی اش، 

است.
از این جهت سریالِ مهمی است که سریال های تاریخی برگرفته از داستان های 
واقعی در دل تاریخ اند یا زاییده ذهن خلاق نویسنده و کارگردان، همواره نقش 
تأثیرگذاری در آشنا کردن جوانان با تاریخ داشــته اند. به همین خاطر سهم 
عمده ای در جذب مخاطب دارند. اتفاقی که برای  گیلدخت  افتاده و هر هفته 

جمعه ها این اتفاق را برای  جیران  حسن فتحی هم شاهدیم.

مردم مجموعه های تاریخی را با علاقه و اشتیاق بیشتری دنبال می کنند. البته 
شیوه پرداختن به داستان ها و چگونگی تصویرسازی در زمان تاریخ مورد نظر، 
تأثیر تعیین کننده ای در اســتقبال مردم از این مجموعه ها دارد. نکته ای که 
متأسفانه در این نوع کارها کمتر به آن توجه می شود ریتمِ تند و جانمایی گره  

داستانی درست در درام است.
داستان فیلم یا ســریال نیاز به یک گره یا چالش دارد، اما این چالش باید به 
نحوی باشد که برای مخاطب هیجان و کشش ایجاد کند نه اینکه ذهن او را 

گرفتار آزاری طولانی کند. این اتفاق متأسفانه در چند قسمتِ اخیرِ  جیران  
افتاده و به غیر از قسمت اول و دوم در قسمت های اخیر برای  گلیدخت  هم 
شاهدیم که در برخی اوقات ریتم می افتد و مخاطب درگیرِ پلان های اضافی 
سریال می شود.برخی از کارشناسان هم اعتقاد دارند کارگردان  گیلدخت  با 
بردن دوربین به درون مطبخ خانه و نشــان دادن غذاهای خوش آب و رنگ و 
فرآیند تهیه  آنها، مخاطب را به یاد درام های تاریخی کره ای می اندازد. اگر این 
ماجراهای مطبخ  و غذاهای رنگارنگ با ماجرای اصلی ارتباط پیدا کند اتفاقِ 
خوبی است اما تا به حال این ارتباط قابل درک نبوده!قصه سریال  گیلدخت  
قطعاً هرچه جلوتر رود جذابیت بیشتری خواهد داشت اما تا الان سوژه تکراری  
قصه عشق پسری فقیر به دختری ثروتمند  را دارد. چه بسا فیلمساز در کنار 
روایت داستان عاشقانه پرپیچ و خم خود، گریزی به اتفاقات تاریخی و سیاسی 
دوران قاجار داشته باشــد، دورانی که به دلیل شکل گیری مشروطیت نقش 
پررنگ و اثرگذاری در تاریخ ایران دارد.قصه سریال  گیلدخت  با محور عشق 
گلنار به اسماعیل پیش می رود. گلنار دختر تقی خان اســـت و از خانواده ای 
متمول. اســماعیل اما یک تفنگچی زبردســت است و از خانوادهای معمولی. 
مشابه این داسـتان را بارها در رمان ها و سریال ها دیده ایم. با این حال مخاطب 
ایرانی همچنان  قصه های پر ســـوز و گداز را دوســـت دارد و ســـازندگان  

گیلدخت  از این قالب برای پیشبرد داستان بهره برده اند.

پرده نقره ای 

طنز


